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درسانه ها، کرونا، محرم 
علی ربیعی 

همه رســانه های ما اعم از شبکه های رسمی وغیر رسمی باید چنان در معرض ظرفیت سازی نوین 
قرار گیرند که همه اقشــار جامعه با همه سبک های زیستی و گوناگونی فرهنگی، سیمای خود را در 
آیینه آن بجا آورند و رســانه ها مورد اعتماد شــوند و در چنین روزهایی ذخیره اعتماد به رسانه به کار 
بیاید.ســختی های کرونا، نیاز به آموزش های همگانی تازه در خصوص مهارت های زندگی و کار در 
شرایط کرونایی و ضرورت شکل گیری روابط تازه ای با یکدیگر، با دولت، با کارشناسان حوزه سلامت 
و با روانشناسان و اقتصاددان ها و سیاستمداران را آشکار ساخته است. این گونه ارتباطات در لحظات 
بحران باید به کار ما بیایند و از همین جاســت که اهمیت بنیادین اعتماد آشــکار می شود. امیدوارم 
زعمای قوم و همه شوراها و ارکان تصمیم گیری بسیار بیش از گذشته به سرمایه اجتماعی و اعتماد 
و ضرورت تقویت آن اهتمام کنند و همگان اعم از نخبگان سیاسی و اجتماعی از هر کردار و گفتار 

اعتمادسوز بپرهیزند.
عزاداری نباید به از دست رفتن هیچ جانی بینجامد. نکند خدای ناکرده جان انسانی بر اثر کرونا گرفته 
شود و فرصت مشــارکت در عزاداری های سال های آینده را نیابد. من امروز سختی های یک بیمار 
کرونایی بودن را درک می کنم و فشــار جسمی و روانی آن برای خود و دیگران از کادرهای درمان 
گرفته تا خانواده را درمی یابم. تردید ندارم که گسترش بیماری کرونا بر اثر عزاداری های بدون مراعات 
اصول بهداشتی، درد و تلخی نقدهای مجامع جهانی بهداشت و بدخواهان علیه دین و مذهب تشیع 
را نیز بر آنها خواهد افزود.فشــار برای انجام این شعائر در حال تبدیل شدن به یک موضع انقلابی و 
مذهبی و دینی است. ما ایرانیان سال ها برای سیدالشهدا عزاداری کرده ایم. عزای کربلا گرفته ایم و 
شعائر را بجا آورده ایم. عزاداری تعطیل بردار نیست، اما فشار برای انجام شعائر به روش همیشگی اگر 
با عواقب وخیم برای سلامت مردم همراه شود، ضربه ای تاریخی به مراسم عزاداری و روح مشارکت 
ایرانیان در این مراســم وارد خواهد کرد.این روزها، بیشــتر به این می اندیشم که نظام مطالعاتی و 
دانش کروناشناسی هنوز وارد عرصه روانشناسی فردی، روانشناسی اجتماعی کوتاه مدت و درازمدت 
نشــده اســت و اتفاقاً من غفلت از این پدیده را برای جامعه و سیاستگذاران بسیار جدی  و خطرناک  
می بینم. تجربه زیســته من نشــان می دهد ترس از بیماری با فقدان اطلاعات و حرکت در تاریکی 
و رفتار ناشــناخته کووید-1۹ با بیماران و علائم احتمالی نگران کننده همراه است. خانواده هایی که 
کاری از ایشان برنمی آید و باید از بیمار دوری کنند، دوستانی که نمی توانند به عیادت بیایند، ترس از 
ناشناختگی، تهدید مرگ در حوزه فردی و سوگواری های تخلیه نشده خانواده ها آثاری را برای همیشه 
برجای خواهد گذاشت.احساس می کنم علوم انسانی و اجتماعی ما عرصه بدیعی برای مطالعه پیش رو 
دارد و باید تجربه تنهایی، ترس، انزوا و طردشدگی را به عنوان آثار کووید-1۹ بیش از گذشته بررسی 
کند. ما به واقع نیازمند آن هستیم که از دست رفتن شادی های جمعی، عدم امکان حضور در تجمعات 
و تخلیه های هیجانی یا پرشــدن عاطفی ناشــی از حضور در ورزشگاه ها، مناسک و شعائر مذهبی، 
جشــن ها و عروسی ها، حتی به سوگ نشستن های جمعی در کنار اجتناب های اجباری برای در کنار 
خانواده بودن و جمع شدن های خانوادگی، محافل دوستانه در ترکیب اثر فردی و اجتماعی را با دقت 
بررســی کنیم. فقدان این حضورهای اجتماعی آدمیان سبب می شود آدم ها درون ریزتر و پرخاشگر 
و دچار نوعی حرمان شــوند که در نهایت به تعرض اجتماعی کشــانده خواهد شد.اگر بیماری برای 
زمانی دراز)بیش از یک ســال( طول بکشد، آثار روانی ای را که اکنون کم و بیش تجربه می کنیم با 
گستردگی بسیار زیاد در جامعه مشاهده خواهیم کرد و فضای روانی مردم ایران بسیار ناراضی کننده تر 

از گذشته خواهد شد.

خبر

وزیر کشور شرایط برگزاری عزاداری ایام محرم را 
اعلام کرد

وزیر کشور با اشــاره به دستورالعمل های بهداشتی در نظرگرفته شده برای عزاداری ایام محرم گفت: 
قرار شــد دستگاه های که نقش مهمی در فرهنگ ســازی دارند ظرفیت خود را بکار بگیرند تا محرم 
متفاوتی داشته باشــیم و ضمن رعایت پروتکل های بهداشتی، بتوانیم مراسم را به نحو احسن برگزار 
کنیم.عبدالرضا رحمانی فضلی با اشاره به دستورالعمل های بهداشتی در نظرگرفته شده از سوی وزارت 
کشور برای عزاداری ایام محرم عنوان کرد: با فرمایشات مقام معظم رهبری، علما و همراهی مداحان و 
کسانی که در امر محرم موثر هستند، کارما در انجام این امر راحت تر خواهد بود، ولی به همکاری مردم 
نیاز داریم تا مراعات کنند تا خدایی ناکرده بعد از پایان عزاداری ها، عزادار عزیزان خود نباشیم.وی افزود: 
ماه رمضان امسال با نهضتی که ایجاد شد و با حمایت مقام معظم رهبری و رییس جمهور و مردم خیّر، 
کمک های مومنانه به دست مردم نیازمند رسید.رحمانی فضلی خاطر نشان کرد: نذری هایی که در ماه 
محرم و به ویژه دهه اول انجام می شود، عظیم و موثر خواهد بود، ولی تقاضا داریم این کمک ها استمرار 
یابد و کسانی که نیازمند هستند با کمک مردم و در کنار سفره مردم بنشینند.وی در پایان ابراز امیدواری 
کرد: ان شاءالله بزودی شاهد تولید واکسن و درمان موثر برای بیماری کرونا باشیم و باید همکاری در 
جامعه را افزون کنیم و امیدواریم مردم نیز همکاری موثر داشته باشند تا سریعتر بر مشکلات فائق آییم.
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مناسبات چین و آمریکا و موقعیت ایران 
های  کوهپایه  در  »مــا 
قــرار  ســرد  جنــگ 
این ســخنان  داریم«؛ 
هنری کیســینجر وزیر 
ایالات  اسبق  امور خارجه 
متحده هنگام مصاحبه با او 
اقتصادی  جدید  مجمع  در 
بلومبرگ در نوامبر ســال 
گذشــته در پکن بود. وی 
ادامه دار شــدن تنش های 
تجاری بین چین و آمریکا را موجب افزایش 
زمینه های وقوع جنگ نظامی بین دو کشور 
دانسته و عنوان داشــته است که روابط بین 
این دو کشور به دلیل جدی بودن مشکلات 
بســیار تیره و تار خواهد شد، به گونه ای که 
به محض اینکه مذاکرات تجاری به بن بست 
واقعی برســد، درگیری نظامــی دور از ذهن 
نخواهــد بود. حــالا روابط میان دو کشــور 
آمریکا و چین که پیش از این حول مسائلی، 
چون تایوان، دریای جنوبی، هنگ کنگ، تبت، 
سین کیانگ، جنگ تجاری و کرونا تیره و تار 
شده بود بر سر تخلیه کنسولگری ها بار دیگر 
به تیرگی گراییده اســت، روابط دو کشور به 
گونه ای شــده که برخی آن را به جنگ سرد 
تعبیر می کنند. تعبیــری که به روابط آمریکا 
و شــوروی پس از جنــگ جهانی دوم طعنه 
می زند. حتی نزاع دیپلماتیک بین دو کشــور، 
ترامپ را به جایی رسانده که در شرایطی که 
توافقنامه ایران و چین در حال نهایی شــدن 
اســت بگوید »توافق تجاری )با چین( اکنون 
اهمیتش برای من کمتر از زمانی اســت که 

آن را رقم زدم.«
این شــواهد پرســش هایی را ایجاد می کند 
مبنــی بر اینکه آیا میان جنگ ســرد این دو 
کشور و سیاست به سوی شرق ایران رابطه ای 
وجود دارد؟ آیا می تــوان از توافقنامه ایران و 

چین به سیاست به ســوی شرق یاد کرد؟ آیا 
روابط دو کشور آمریکا و چین بر روابط ایران 
و چیــن و توافقنامه فی مابین آن ها تاثیرگذار 
بوده است؟بخشــی از روابط چیــن و آمریکا 
جدید نیست و به مســئله ای مربوط می شود 
کــه تحت عنوان ظهور چین در رســانه ها یا 
محافــل دانشــگاهی از آن یاد می شــود. به 
صورت طبیعــی، قدرت در حــال ظهور می 
تواند به عنوان یک قدرت چالش گر برای یک 

قدرت هژمون در نظر گرفته شــود. البته این 
جدید نیست و از اوایل سال 2000 به بعد، این 
اســتنباط در آمریکا و سایر کشور های جهان 
ایجاد شــده بود که چین به عنوان مهمترین 
آمریــکا در جنبه های  اســتراتژیک  رقیــب 
اقتصادی و نظامی مطرح اســت. اما آنچه در 
آمریکا دیده می شود؛ بخش عمده اش به دلیل 
بزرگ نمایی تهدیدی است که از سوی چین و 
عمدتا با هدف سیاست داخلی آمریکا صورت 
گرفته است. این انتخاب دونالد ترامپ بود که 
خطر چین را بسیار بیشتر از آنچه متوجه آمریکا 
باشــد ارزیابی کند، افــکار عمومی را متوجه 
چین کند و یک قربانی برای ناکارآمدی های 
داخلی خود در مقابله با دموکرات ها پیدا کند. 
همه عقلای آمریــکا هم درک می کنند چین 

شایســتگی این نحوه برخورد و این شــکل 
از بــزرگ نمایی را برای احیای جنگ ســرد 
ندارد. چین به هیچ وجه مشابه اتحاد جماهیر 
شــوروی در رقابــت با آمریکا نیســت. چین 
برخلاف شــوروی اگر چه کشور کمونیستی 
است یک دســتور کار و برنامه ایدئولوژیک را 
در مقابل لیبرال دموکراســی دنبال نمی کند. 
برخلاف شــوروی که با اقتصاد جهانی رابطه 

نداشت کاملا درگیر با اقتصاد جهانی و اقتصاد 
آمریکا است که بر اساس اصول تجارت آزاد و 
سرمایه داری عمل می کند؛ بنابراین از سوی 
کســانی که بی طرفانه نگاه می کنند این قابل 
پذیرش نیســت که چین یــک تهدید فوری 
برای آمریکا یا تهدید ایدئولوژیک برای لیبرال 
بنابراین تلاش های  تلقی شــود؛  دموکراسی 
ترامپ در کشــور خودش به نتیجه نمی رسد 
چه برسد به کشور های عضو اتحادیه اروپا. در 
خصوص تاثیر روابط دو کشور آمریکا و چین 
بر سیاســتِ به قول عده ای؛ )به سوی شرق 
جمهوری اسلامی( برخی تصور می کنند، چون 
قراردادی با چین در حال نهایی شــدن است 
ایران به ســمت شرق چرخش کرده است اما 
این درست نیســت. پایه های این سیاست در 

دوره های قبل شــکل گرفتــه که صحبتی از 
فشار ها و رفتار های خصمانه آمریکا علیه ایران 
نبود. این را باید بخشــی از پیشرفت طبیعی 
سیاســت خارجی در همراهی و تعامل با همه 
کشور های دنیا در نظر گرفت. روحی که براین 
توافق حاکم اســت روحی است که بر تلاش 
ایران برای توافق با غرب در برجام دنبال شد. 
اما این طرفین غربی بودند که نتوانســتند به 
توافق و تعهدات خود عمل کنند و نمی توانند 

ایران را به این متهم کنند که در حال چرخش 
به سمت شرق است یا این که روابط ویژه ای 
را با چین برقرار کرده اســت. قرارداد ایران با 
چین، تحقق شعار تعامل سازنده با جهان است 
و هیچ چیز از نظر ایران در قیاس با گذشــته 
تغییر نکرده اســت. در نــگاه آمریکایی ها که 
گرفتار رقابت بی معنا با چین شــدند اینگونه 
بــه نظر می رســد که ایران و چیــن در حال 
تشــکیل یک محور علیه آمریکا هستند. این 
تفسیری است که از این امر دارند. فارغ از این 
که آمریکا چگونه این روابط را تفسیر می کند، 
مواضع ایران به روشــنی بیان شده است که 
این همکاری، بخشی طبیعی از همکاری های 
بین الملی ایران است و به معنای غلطیدن به 
سمت شرق نیست؛ به معنای دست رد زدن به 

همکاری ها با کشــور های اروپایی هم نیست، 
اما آمریکایی ها در حال تلاش هســتند تا در 
اوج بی عملی و بی نتیجگی، این را به عنوان 
بخشــی از تلاش چین برای افزایش نفوذ و 
یا تشــکیل محور ایرانی- چینی علیه آمریکا 
ترســیم کنند که طبیعتا درســت نیست. اگر 
آمریکایی ها دقیق تر بــه موضوع نگاه کنند و 
اگر واقعا نگــران افزایش نفوذ چین در جهان 
هستند باید متوجه شــوند که ایران می تواند 
نقش کلیــدی در توازن قــدرت جهانی ایفا 
کنــد. هر چند ایران امروز در حال گســترش 
همکاری با شــرق اســت ولی به دنبال روی 
گردانی از غرب هم نیست، این می تواند شامل 
این پیام تلویحی برای آمریکایی ها باشــد که 
ادامه فشــار بر ایران، چاره ای جز همکاری با 
سایر کشور های قدرتمند در جهان که بخش 
عمده آن ها در شــرق مستقر هستند از جمله 
چین و روســیه نمی گذارد. بــه دلیل موقعیت 
جغرافیایی ایران یعنی مجاورت با منبع بزرگ 
انرژی خلیج فارس ایــن نزدیکی می تواند بر 
توازن قــدرت جهانی تاثیر بگذارد. اگر آمریکا 
از این جنبه به این موضوع نگاه کند قاعدتا با 
انصراف دادن از سیاست های غلطی که پس از 
خروج از برجام در پیش گرفت مسیر همکاری 
با ایــران را باز می کند و مانع از نفوذ بیشــتر 
چین در این منطقه از جهان می شــود. به نظر 
می رســد امکان دارد آمریکایی ها یا بخشی از 
جامعه آمریکا ترغیب شــوند که این قرارداد را 
به منزله زنگ خطر در نظر بگیرند و اشتباهات 
خود را اصلاح کنند. این به آن ها بستگی دارد، 
اما تا جایی که به ایران مربوط است در کوتاه 
مدت و در شــرایط فعلی، نه در ایران و نه در 
چین تصمیمــی برای ایجاد یک بلوک قدرت 
علیه آمریــکا وجود ندارد و این بخش طبیعی 
از پیشرفت همکاری  های ایران و چین برای 

طرفین است.
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 این امکان وجود دارد که آمریکایی ها یا بخشی از جامعه آمریکا ترغیب شوند که 
قرارداد 25 ساله ایران و چین را به منزله زنگ خطری در نظر بگیرند و اشتباهات 

خود را اصلاح کنند. این به آن ها بستگی دارد، اما تا جایی که به ایران مربوط است 
در کوتاه مدت و در شرایط فعلی، نه در ایران و نه در چین تصمیمی برای ایجاد 
یک بلوک قدرت علیه آمریکا وجود ندارد و این قرار داد صرفا بخشی طبیعی از 

پیشرفت همکاری  های ایران و چین برای طرفین است

,,

تشریح جزییات جدید از قتل آرش کسروی؛

قاتل خودکشی کرده است
روز پر حاشیه مجلس برای غایبین؛

فریاد ها برای بذرپاش و مطهری 
رییس کل دادگســتری استان کرمان در تشریح ابعاد 
جدیدی از پرونده قتل آرش کســروی و دو تن دیگر 
از همراهان وی، گفــت: دو متهم به مداخله در قتل 
اخیر و همکاری برای اختفای اجساد، شناسایی شده 

و در بازداشت هستند.
به گــزارش روزنامه »صبح امروز« بــه نقل از مرکز 
رســانه قوه قضاییه، یدالله موحد در تشریح این خبر 
افزود: متعاقب اطلاع پلیس و کشف اجساد سه نفر در 
شــهر ماهان درتاریخ سوم مردادماه سال ۹۹ و انجام 
بررســی های اولیه، اجساد یک زن )فرحناز رفیعی( و 
یک مرد )آرش کسروی( در صندوق عقب خودروی 
ســواری زانتیا مشاهده و جسد فرد ســوم با هویت 
محمدجواد گنجعلیخانی حاکمی در آلاچیق شیشه ای 
واقع در این باغ و جدا از دو جسد دیگر یافت شد.وی 
ادامــه داد: با توجه به اهمیت فــوق العاده موضوع و 
ضرورت کشــف واقع، تیم ویژه پلیس جنایی آگاهی 
کرمان با مدیریت بازپرس ویژه رسیدگی به جرم قتل 
دادسرای عمومی و انقلاب کرمان و مشارکت پزشک 
متخصص پزشکی قانونی تشکیل و پس از بررسی و 
مطالعه دقیــق صحنه و جمع آوری دلائل و مدارک، 
و تحقیق شــبانه روزی از مظنونان و مطلعین موفق 
شــدند در کوتاه ترین زمان ممکن ابعاد مختلف این 

جنایت هولناک را کشف کنند.
رییس کل دادگســتری اســتان کرمان خاطرنشان 
کرد: براساس بررسی های تیم های تخصصی آگاهی 
و قضایی و مطابق با نظریه پزشــکی قانونی، اجساد 
کشــف شــده در صندوق عقب خودرو ۷2 ســاعت 
قبل از کشــف، در مکان دیگری به قتل رســیده و 
به محــل مذکور منتقل شــده بودند.موحــد اظهار 
داشــت: بررسی های انجام شــده حکایت از آن دارد 
که آرش کســروی روز سه شنبه و پس از حضور در 
یک میهمانی در شب قبل از حادثه، به دلیل نداشتن 
حالت طبیعی در منــزل تحت مراقبت فرحناز رفیعی 
که با او آشــنایی قبلی داشــته بوده که محمدجواد 

گنجعلیخانی حاکمی که کار مباشرت وی را بر عهده 
داشــته به همراهــی نامزد خود به منــزل او رفته و 
فرحناز رفیعی را مرخص کرده، اما به دلیل اختلافات 
مالی ناشی از برداشت مبالغی از حساب آرش کسروی 
و تبدیل آن به دلار، مشــاجراتی بین آرش کسروی 
و محمدجواد گنجعلیخانی حاکمی ایجاد شــده و در 
با ضربات  نهایت محمدجواد گنجعلیخانــی حاکمی 
وســیله ای شبیه به پیچ گوشــتی اقدام به قتل آرش 

کسروی کرده است.
وی عنوان کرد: در ادامه این ماجرا نامزد محمدجواد 
گنجعلیخانی حاکمی از صحنه خارج شــده و فرحناز 
رفیعی که ســابقه آشــنایی با آرش کسروی داشته، 
با درخواســت وی قبــل از وقوع جنایــت، در محل 
حاضر شــده و به دلیل مشــاهده صحنه قتل، توسط 

محمدجواد گنجعلیخانی حاکمی کشته شده است.
نماینده عالی قوه قضاییه در اســتان کرمان با اشاره 
به این مطلب که محمدجواد گنجعلیخانی حاکمی به 
عنوان مباشــر آرش کسروی، یک وکالت نامه کاری 
از وی در اختیار داشته است، اظهارداشت: محمدجواد 
گنجعلیخانی حاکمی که به همراهی نامزد خود انگیزه 
لازم برای قتل آرش کسروی را داشته و در این رابطه 
فرضیه های متعددی را نیــز پیش بینی و تجهیزاتی 
نظیر گاز هــای خفه کننده نیز تهیه کرده بود، پس از 
وقوع قتل، نسبت به امحای تجهیزات خریداری شده 
و تصاویر ضبط شــده از دوربین منزل آرش کسروی 
اقدام و اجســاد را به وسیله خودروی متعلق به آرش 
کسروی به منظور دفن در مکانی نامعلوم از منزل وی 

خارج کرده است.
موحد با اشــاره بــه ایــن مطلب کــه محمدجواد 
گنجعلیخانــی برای دفن اجســاد از برادر خود کمک 
خواسته اســت، گفت: با حضور برادر قاتل در جریان 
این ماجرا، مقرر بود که اجساد در منطقه ای که برادر 
گنجعلیخانــی تدارک می بیند دفن و به وســیله مواد 
شیمیایی تجزیه کننده نابود شود که در این راستا کار 

انتخاب محل توسط برادرش دنبال شده است.
وی تصریــح کــرد: در نهایــت بــرادر محمدجواد 
گنجعلیخانــی حاکمی منطقــه ای را انتخاب کرده و 
پس از بررســی های لازم از سوی برادر قاتل، اجساد 
به صورت شــبانه در پنجشنبه دوم مردادماه به محل 

مذکور منتقل شده است.
موحد ادامه داد: معاینات و نظر پزشکی قانونی حکایت 
از آن دارد کــه محمدجــواد گنجعلیخانی حاکمی به 
دلیل جمود نعشــی ایجاد شده در اجساد و ناتوانی در 
خارج کردن آن ها از صندوق عقب خودرو از یک سو 
و عذاب وجدان ناشــی از ارتکاب این قتل از ســوی 
دیگر با زدن شاهرگ خود خودکشی کرده است.وی 
یادآور شــد: محمدجواد گنجعلیخانی حاکمی بخشی 
از مبالغ برداشت شده از حساب آرش کسروی که به 
دلار بوده را در اختیار نامزد خود و بخش دیگری را در 
منزل برادر خود مخفی کرده بود که نامزد وی پس از 
وقوع این جنایت، این مبالغ را به وی بازگردانده است. 
مقداری ارز در روز کشــف جنایت، در داخل داشبورد 
خودروی حامل اجســاد کشف شده و مبالغ مخفی در 

منزل برادر قاتل نیز کشف شده است.
رییس کل دادگستری استان کرمان گفت: در جریان 
این پرونده نشــانه ها و مســتندات متعددی از قصد 
محمدجواد گنجعلیخانی برای قتل آرش کســروی با 

انگیزه های مالی محرز شده است.
موحــد تصریح کــرد: در حال حاضر نامــزد و برادر 
محمدجواد گنجعلیخانــی حاکمی به دلیل همکاری 
در اختفای اجســاد و با احتمال مداخله بیشتر در قتل 
و جریان این جنایت در بازداشــت به ســر می برند و 
تحقیقات تخصصی برای روشــن شدن تمامی ابعاد 

این ماجرا در دست انجام است.
وی در پایان از تلاش بی وقفه و اهتمام ویژه بازپرس 
محتــرم جناب آقای امیری و تیــم تخصصی پلیس 
آگاهی فرماندهی انتظامی اســتان در کشف این جرم 

صمیمانه تقدیر کرد.

آقای نماینده به هیات رئیسه مجلس: والله دارید دهان 
نمایندگان را گچ می گیرید 

جلسه علنی روز شــنبه مجلس چندان بدون حاشیه نبود و 
تذکرات بهارســتانی ها از کوه دماوند تــا انتقادات به هیات 

رئیسه را شامل می شد.
خبرآنلاین نوشت:  پس از یک هفته سر زدن به حوزه های 
انتخابیه امروز اولین جلسه علنی بهارستانی ها بود، جلسه ای 
که حواشی اش کم نبود و از انتقادات به هیات رئیسه گرفته 
تــا کنایه به نمایندگان ســابق در آن در جریــان بود؛ بازار 
انتخابات برای شــوراهای نظارت هم در این جلسه حسابی 

داغ بود. 
والله دهن نمایندگان را گچ می گیرید

 محمدرضــا صباغیــان نماینــده مهریز و بافــق از جمله 
نمایندگانی اســت که تا امروز چندین بــار انتقادات جدی 
نسبت به هیات رئیسه مجلس مطرح کرد اما همینکه امروز 
امیرحسین قاضی زاده هاشمی که ریاست جلسه را به عهده 
داشــت از او خواســت تا تذکرش را مطرح نکند، صباغیان 
حســابی از کوره در رفت و  خطاب به هیات رئیســه گفت: 
چرا نمایندگان را تحقیر می کنید من برای یک تذکر ســه 
مرتبه آمدم هیات رئیسه. والله دارید دهن نمایندگان را گچ 
می گیرید. هر موضوعی که باب میل شما نیست اجازه حرف 
زدن در خصوص آن داده نمی شــود. بنده در جلســه قبلی 

نوبت تذکر داشتم اما این اجازه به من داده نشد.
او در ادامه گفت: در جلســه قبلــی پیرامون انتخاب رئیس 
دیوان محاسبات ســوال بنده و عده ای دیگر از نمایندگان 
این بود که مطابق تبصره 2 ماده 51 قانون منتخب 20 سال 
ســابقه کار نداشته و همچنین بازنشسته است.  اما شما این 
موضوع مهم  اجازه ندادید تا این موضوع در مجلس شفاف 
شود. بعد هم آقای قالیباف در تلویزیون می گوید همه چیز را 
بر اساس قانون انجام دادیم یک نفر نتوانست در این رابطه 
صحبت کند خواهــش میکنم همانطور که ما نمایندگان به 

شما احترام می گذاریم شما هم اجازه دهید ما حرف بزنیم.
صباغیان ادامه داد: اگر این مســائل در مجلس روشن شود 
دیگر ابهامی باقی نمانده و شــبکه های معاند نیز نمی توانند 

از شرایط سوءاستفاده کنند. اگر نماینده قدرت نداشته باشد 
مردم نیز قدرت نخواهند داشت.

امیرحسین قاضی زاده هاشمی هم در پاسخ به تذکر وی بیان 
کرد: اکنون نوبت مطرح کردن پیشــنهاد در خصوص طرح 
در حال بررسی است اما شما از آن برای دادن تذکر استفاده 
کردید. اگر نمایندگان مطلب درستی نیز داشته باشند باید به 
موقع آن را مطرح کنند. طبق نوبت در پایان جلسات فرصت 

برای مطرح شدن تذکرات وجود دارد.
ادامه بحث وقف کوه دماوند در مجلس

 ماجــرای وقف کوه دماوند از همان موضوعاتی اســت که 
ایــن روزها در هــر کوی و برزنی صحبتــی از آن به میان 
می آید؛ این بحث آنقدر داغ شد که به صحن علنی مجلس 
هــم راه پیدا کرد؛ فاطمه مقصودی در تذکری شــفاهی با 
استناد به اصل ۴5 قانون اساســی گفت: این اصل دریاها، 
معــادن، کوه ها، جنگل ها، مراتع و همه آن چه که به عنوان 
منابع ملی و اراضی طبیعی به حســاب می آید را مشــخص 
کرده است. امروز شاهد این هستیم که در شمال کشورمان 
عده ای ادعــا می کنند که اماکن و مراتع شــمالی موقوفی 
است. باید بگویم که طبق اصل ۴5 هرگز این اتفاق نخواهد 
افتاد.نماینده مردم بروجرد در مجلس شــورای اســلامی با 
اشاره به فرمایشات مقام معظم رهبری در مورد کوه خواری، 
جنگل خواری، دریا خواری و زمین خواری گفت: حراســت 
و نگهداری از مراتع واجب اســت تقاضا دارم به این مسئله 
رســیدگی کنید ادعای موقوفی بودن مراتع دماوند براساس 

ماده یک قانون ملی شدن جنگل ها بی اساس است.
وی با استناد به قانون ملی شدن جنگل ها گفت: این قانون 
در سال 13۴2 تصویب شده است براساس آن تمامی اراضی 
جنگلی  و مراتع اموال عمومی به حســاب می آید و متعلق 
به دولت هســتند مگر از این که قبل از تاریخ ۴2 به تملک 

کسی درآمده باشند.
این عضو مجمع نمایندگان اســتان لرســتان اظهار کرد: از 
طــرف دیگر در حوزه انتخابیه خودم  کشــاورزانی را داریم 
که برای زمین شــان بنچاق و سند و یا قباله دارند اما منابع 
طبیعــی مالکیتی برای آنها قائل نیســت. وقتــی به منابع 

طبیعی انتقاد می کنیم می گویند مجبور هســتیم چون دولت 
گفته  اســت پس هر چقدر کشاورز شکایت کند ما روی آن 

اعتراض می کنیم.
مقصــودی در پایان گفت:  بی شــک قوه قضاییه و حجت 
الاســلام رئیســی به ماجرای کوه دوماند رسیدگی کرده تا 

دیگر شاهد این رفتارهای ظالمانه نباشیم.
حمله به علی مطهری از تریبون باز مجلس 

امــا اینهــا تنها حواشــی اولین صحن علنــی مجلس بعد 
تعطیلات نبود، علی مطهری نایب رئیس سابق مجلس روز 
شنبه در حســاب کاربری خود در شبکه اجتماعی توییتر به 
انتقاد از ســکوت ایران در مقابل رفتار کشور چین در قبال 

مسلمانان منطقه »سین کیانگ« پرداخته بود.
بر اســاس این گزارش روزگذشــته محمود احمدی بیغش 
در بخشــی از نطق میان دســتور جلســه علنی مجلس با 
حملــه به نایب رئیس ســابق مجلس، گفت: اخیرا شــاهد 
برخی موضعگیری های نســنجیده و فاقد هرگونه اعتبار و 
اســتناد از سوی بعضی از سیاســیون بی خاصیت و همیشه 
طلبــکار از جمله فردی که خود ســابقه نمایندگی دارد در 
خصوص مســلمانان منطقه ســین کیانگ چین هستیم که 
تحقیقات نشان می دهد نه تنها این اظهارات سخیف و ضد 
امنیت ملی صحت ندارد بلکه ده ها میلیون مســلمان چین 
با دولت و دولت با مســلمانان مشــکلی ندارند و قیاس آن 
با مســلمانان فلســطین یک فتنه غرب گرایانه است و این 
اظهارات در راستای اســتمرار خط فکری نفاق برانگیز این 
جریــان بی خاصیت و پرمدعا برای تحــت تاثیر قرار دادن 

روابط مناسب ایران و چین صورت می گیرد.
عضــو کمیســیون امنیت ملی و سیاســت خارجی مجلس 
شــورای اســلامی عنوان کرد: اینجانب از منتقدان جدی 
پنهانکاری وزارت امور خارجه در بعضی از مســائل هستم، 
اما به هیچ وجــه اظهارات مداخله جویانــه جریان انحرافی 
اصلاحات و رهبران دچار توهم سیاسی این جریان پرهزینه 
را علیه منافع ملی برنمی تابم و از این تریبون از دادســتان 
محترم کل کشور می خواهم ملاحظات را کنار گذاشته و با 

امثال این ذهن های بیمار با قاطعیت و شدت برخورد کند.

سوژهمجلسبان
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همتی جزییات وام کمک ودیعه مستاجران را 
اعلام کرد

رییــس کل بانک مرکزی اعلام کرد: تســهیلات کمکی به مســتأجران، تحت عنوان تســهیلات 
»مرابحه خرید کالا وخدمات« به محض اعلام مشخصات اشخاص واجد شرایط از سوی وزارت راه 
وشهرســازی، آغاز خواهد شد.خبرانلاین نوشت: عبدالناصر همتی اظهار کرد: مبالغ این وام براساس 

طبقه بندی شهرها 15 ، 30 و 50 میلیون تومان بوده و به دو روش قابل پرداخت است.
وی افزود: در روش اول، گیرندگان وام )مســتأجران( می توانند تسهیلات را یک ساله دریافت کنند و 
صرفا ســود آن را ماهانه بپردازند و درپایان سال، اصل آن را پرداخت کنند. در روش دوم، متقاضیان 

می توانند وام را سه ساله دریافت کنند و در مدت 3۶ ماه اصل و فرع آن را به بانک بپردازند.
طبق اعلام بانک مرکزی، رییس کل این بانک ضمن تاکید مجدد بر این موضوع که این وام صرفا 
کمکی اســت به مستاجران برای ودیعه و لذا به هیچ وجه وام ودیعه نیست، تصریح کرد: در این وام، 
مؤجران نقشی نخواهند داشت و کسی که وام را دریافت می کند با بانک عامل طرف خواهد بود و به 
تصمیم خود از وام دریافتی استفاده خواهد کرد.به گفته همتی، اعتبار تخصیصی برای این وام به صورت 

کلی 20 هزار میلیارد تومان است.

پرداخت وام ودیعه مسکن توسط ۱۹ بانک و 
موسسه اعتباری

معاون وززیر راه و شهرســازی از پرداخت وام ودیعه مسکن به مستأجران توسط 1۹ بانک و موسسه 
اعتباری خبر داد.محمود محمودزاده با یادآوری ثبت نام 2.2 میلیون نفر برای دریافت وام ودیعه مسکن، 
اظهار کرد: بر اساس برنامه ریزی صورت گرفته قبل از 20 مرداد )دوشنبه هفته آینده( اسامی واجدان 
شــرایط و مستاجران نیازمند حمایت های دولتی برای دریافت تسهیلات ودیعه مسکن به بانک های 
عامل معرفی می شوند.وی افزود: برای پرداخت وام ودیعه مسکن 1۹ بانک و موسسه اعتباری توسط 
بانک مرکزی معرفی شدند که به زودی سهمیه هر بانک به تفکیک استان و شعبه مشخص می شود.
وی تاکید کرد: وزارت راه و شهرسازی افراد واجد شرایط را به بانک های معرفی شده از سوی بانک 

مرکزی معرفی می کند تا واجدان شرایط در کمترین زمان ممکن تسهیلات را دریافت کنند.

بررسی وضعیت کارگران هفت تپه در هیات 
رئیسه مجلس

عضو کمیسیون اصل ۹0 مجلس شورای اسلامی، از بررسی گزارش نمایندگان بازدیدکننده از وضعیت 
کارگران شرکت هفت تپه در هیات رییسه مجلس با حضور مسئولان مربوطه و نماینده این کارگران 
در هفته جاری خبر داد.سید نظام الدین در بیان نتیجه بررسی وضعیت کارگران هفت تپه در پی بازدید 
از این شرکت، گفت: ماجرای اعتراض های کارگران هفت تپه مدت ها است که ادامه دارد و در 2 ماه 
اخیر نیز بار دیگر در پی عدم پرداخت حقوق هایشان شاهد اعتراض های گسترده کارگران این شرکت 

در سطح شهر شوش و مقابل فرمانداری این منطقه بودیم.
نماینده مردم تهران، ری، شمیرانات، اسلامشهر و پردیس در مجلس شورای اسلامی ادامه داد: ما به 
 دنبال تشکیل کارگروه ویژه  ای توسط کمیسیون اصل ۹0 مجلس که در پی وصول شکایت کارگران 
هفــت تپه صورت گرفته بود به همراه آقایان علی خضریان، احمد نادری و کعب عمیر نماینده مردم 
شوش از این شرکت بازدید کرده و با کارگرانش صحبت کردیم، همچنین نشستی با حضور 15 نفر از 
نماینده کارگران هفت تپه در محل فرمانداری این شهر برگزار کردیم.وی تصریح کرد: عمده گلایه 
کارگران هفت تپه پیرامون عدم پرداخت حقوق هایشان در چند ماه اخیر بود و  ناراحت بودند از اینکه 
ناچار هستند هر چند ماه یکبار  برای دریافت حقوق  هایشان تحصن و اعتراض کنند.این نماینده مردم 
در مجلس یازدهم یادآور شــد: هم اکنون در مورد ســوءمدیریت و اهلیت خریدار هفت تپه که سال 
۹۴ این شــرکت به وی واگذار شده است، بحث های زیادی وجود دارد، کما اینکه هم کارگران و هم 
مسئولان محلی و استانی معتقدند که این فرد از اهلیت لازم برخوردار نیست و باید برای تعیین افق 
روشن جهت ادامه فعالیت این شرکت در واگذاری آن به مالک فعلی تجدیدنظر شود.عضو کمیسیون 
اصل ۹0  مجلس شــورای اسلامی با اشاره به نتیجه ارائه گزارش نمایندگان بازدید کننده از وضعیت 
کارگران هفت تپه به مجلس تاکید کرد: قرار بر این شده است که در این هفته نشستی در هیات رییسه 
مجلس با حضور مســئولان مربوطه در سطح ملی و استانی و نماینده کارگران هفت تپه برگزار شده 
و این موضوع را به طور جامع مورد بررسی قرار دهیم تا یک تصمیمی برای رفع مشکلات کارگران 

هفت تپه اتخاذ کنیم.

حکم برکناری دائم مدیرعامل اسبق شرکت ایران 
خودرو در مشهد صادر شد

سخنگوی ســازمان تعزیرات حکومتی از محکومیت قطعی مدیرعامل اسبق شرکت ایران خودرو در 
مشــهد خبر داد و گفت: حکم برکناری دائم مدیرعامل اسبق شــرکت ایران خودرو در مشهد صادر 
شد.ایرنا نوشت:  سیدیاسر رایگانی افزود: با گزارش دریافتی از سازمان صنعت، معدن و تجارت در مورد 
تخلف گرانفروشی مدیرعامل اسبق شرکت ایران خودرو  پرونده ای تشکیل و به شعبه پنجم تعزیرات 
حکومتی مشــهد ارجاع شد.وی اظهارداشت: در بررسی ها مشــخص شد با وجود دستورالعمل وزیر 
صنعت، معدن و تجارت و سازمان حمایت مصرف کنندگان  و تولیدکنندگان در مورد اینکه خودروهایی 
که تاریخ تحویل آنها از شــهریور تا پایان دی 13۹۷ بوده شامل افزایش قیمت نمی شود؛ مدیرعامل 
شــرکت ایران خودرو مرتکب گرانفروشی در عرضه خودرو بالاتر از قیمت مصوب شده و از شاکیان 
مبالغ اضافی دریافت شــده است.سخنگوی تعزیرات اضافه کرد: شعبه با توجه به احراز تخلف، متهم 
پرونده را محکوم به اخذ در آمد حاصل از تخلفات به مبلغ 5۶0 میلیون و 852 هزار ریال و واریز آن به 
حساب خزانه و برکناری متخلف از سمت خود به طور دائم و انفصال از خدمات دولتی به مدت شش 

ماه و استرداد حق شکات صادر کرد.

مروری بر تحولات اقتصاد کلان و اقدامات انجام گرفته در بانک مرکزی به منظور کنترل تورم؛

نرخ ارز تعدیل می شود
بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران در چارچوب جدید سیاست گذاری پولی 
مبتنی بر عملیات بازار باز در راســتای کنترل تورم و دستیابی به هدف تورمی 
در نظر دارد به صورت دوره ای و منظم تحولات و اقدامات انجام گرفته در این 

راستا را به اطلاع عموم برساند.
به گــزارش روزنامه »صبح امروز« به نقل از روابط عمومی بانک مرکزی متن 

این اطلاعیه به شرح زیر است:
در چهار ماهه اول ســال جاری، فشار تحریم های اعمال شده بر اقتصاد کشور 
کماکان ادامه یافت. علیرغم فشــارهای وارده در دو ســال گذشــته، اقتصاد 
غیرنفتی کشــور در سال گذشــته روند رشد مناســبی را طی کرد. اگرچه در 
ماه های پایانی و تحت تاثیر شــیوع ویروس کووید 1۹ از این رشد کاسته شد، 

ولی در سال 13۹8 رشد بخش غیرنفتی به سطح 1.1 درصد رسید.
شیوع ویروس کووید 1۹ به مثابه شوک منفی عرضه و تقاضای کل به صورت 
همزمــان در اقتصاد عمل کرد. در این راســتا، بانک مرکــزی تلاش کرد تا 
با درک شــرایط فعالیت های اقتصادی و اتخاذ رویکرد تســهیل گرانه پولی و 
اعتباری، آســیب های وارده به اقتصاد را مهار کند. از طرف دیگر، شــرایط به 
وجود آمده بودجه دولت را نیز تحت تاثیر قرار داد و باعث تشدید کسری بودجه 
شــد. در پی اســتفاده دولت از تنخواه گردان خزانه و بخشی از منابع صندوق 
توســعه ملی بابت هزینه های کرونا و نیز سیاست های اعتباری تسهیل گرانه 
مبتنی بر بهره گیری از منابع آزاد شــده از محل کاهش سپرده قانونی بانک ها 
نزد بانک مرکزی و تلفیــق آن با منابع بانک ها جهت اعطای وام ضروری به 
سرپرستان خانوارهای یارانه بگیر و کسب و کارهای آسیب دیده از کرونا، پایه 
پولی در ســه ماهه اول ســال جاری نسبت به پایان سال به میزان 8.۶ درصد 
رشــد یافت. در این مدت، رشد نقدینگی معادل ۷.5 درصد شد. ذکر این نکته 
ضروری اســت که بر اساس آخرین ارقام موجود، نقدینگی در هفته منتهی به 
2۶ تیر ماه 13۹۹ نســبت به پایان ســال 13۹8 معادل ۹.1 درصد رشد داشته 
اســت. می توان گفت تحت این شــرایط و اقدامات به عمــل آمده به منظور 
حمایت از فعالیت های اقتصادی، رشد نقدینگی در چهار ماهه اول سال جاری 
همان گونــه که انتظار می رفت، از روند بلندمدت فاصله گرفته و از این رو بانک 
مرکزی متعاقباً مجموعه اقدامات سیاســتی مختلفی را در جهت مدیریت نرخ 
سود و رشد نقدینگی به کار گرفته است که در ادامه مورد اشاره قرار می گیرد.
متاسفانه شیوع ویروس کرونا باعث شد با مختل شدن روابط تجاری در سطح 
جهانــی، صادرات غیرنفتی و جریان وصول عواید آن و درآمدهای ارزی دولت 
نیــز به دلیل افت قیمت نفــت و فرآورده های نفتی با اختلال و کاهش مواجه 
گردد. تحت تاثیر این عوامل و به ویژه شوک انتظاراتی ایجاد شده که برگرفته 
از عوامل سیاســی- امنیتی نیز می باشد، نرخ ارز در بازار با افزایش مواجه شد 
و همین امــر باعث گردید نرخ تورم ماهانه در ماه های اردیبهشــت، خرداد و 
تیرماه افزایش یابد. البته انتظار می رود با  بهبود شــرایط بازگشت ارز صادرات 
غیر نفتی و تقویت صادرات نفت و فرآورده های نفتی، بازار ارز متعادل شــده و 
نرخ ارز تعدیل گردد که این امر در کنار ســایر عوامل بر کاهش نرخ تورم نیز 

موثر خواهد بود.
متاثر از تحولات متغیرهاي پولي و همچنین نوســانات بازار داراییها، نرخ تورم 
ماهانه از اردیبهشــت 13۹۹ با افزایش مواجه شــد؛ به طوري  که بر اســاس 
اطلاعــات بانک مرکــزی نرخ تورم ماهانه و نقطه بــه نقطه افزایش یافت و 

ضروری است اقدامات مهار تورم با قوت بیشتری پیگیری شود.
گرچه هنوز داده های بخش حقیقی اقتصاد یا تولید ناخالص داخلی برای ســه 
ماهه اول سال 13۹۹ استخراج نشده است، اما شواهد موجود نشان می دهد که 

پــس از کاهش قابل توجه فعالیتهای اقتصادی در فروردین ماه 13۹۹ متاثر از 
شــیوع کرونا و تعطیلی بسیاری از فعالیت های اقتصادی، نشانه هایی از بهبود 
وضعیت وجود دارد. به عنوان نمونه، شــاخص تولید صنعتی صنایع بورسی در 
اردیبهشــت و خرداد 13۹۹ در مقایســه با فروردین رشد داشته و رشد خرداد 
نسبت به اردیبهشت 13۹۹ معادل 1.۶ درصد و رشد نقطه به نقطه اردیبهشت 
نسبت به ماه مشابه سال قبل که 3.3- درصد )منفی 3.3 درصد( بود در خرداد 
ماه 13۹۹ نسبت به ماه مشابه سال قبل به صفر رسیده است، به این معنی که 
اثر منفی کرونا بر تولید این صنایع مرتفع شــده است. لذا، نگرانی تعمیق رکود 
کاهش یافته و به نظر می رســد اقتصاد در مسیر بهبود عملکرد بخش حقیقی 
قرار گرفته است که تا ماههای پایانی سال 13۹8 نیز در حال رخ دادن بوده و 

صرفا به دلیل شیوع کرونا به طور موقتی دچار وقفه شده است.
بر این اساس، بانک مرکزی اقدامات سیاستی جدیدی را در راستای مهار تورم 

در پیش گرفته است که به اهم آنها اشاره می شود.
اقدامات سیاستگذار پولی در راستای هدف گذاری تورمی

در اردیبهشــت ماه ســال جاری، بانک مرکزی در راستای دستیابی به کنترل 
تورم و کمک به رشد اقتصادی، اجرای چارچوب هدف گذاری تورم را با اعلام 
تورم هدف )2±22 درصدی( برای یک ســال آینده آغاز کرده است. با اجرای 
ایــن چارچوب، بانک مرکزی کلیه اقدامــات خود را با هدف هدایت نرخ تورم 
به ســمت تورم هدف سازماندهی کرده اســت. در واکنش به تحولات اقتصاد 
کلان اشــاره شده در قبل، بانک مرکزی اقداماتی را تدوین و اجرا کرده است. 
اقدامات بانک مرکزی در این خصوص در ســه محور انجام شــده است: الف( 
ایجاد بازار اولیه فروش اوراق بدهی دولتی، ب( برقراری دالان نرخ ســود در 

بازار بین بانکی، و ج( معرفی ابزارهای جدید در بازار پول.
بانک مرکزي ضمن برقراري دالان نرخ ســود، با هدف افزایش نرخ ســود در 
بــازار بین بانکي و جذب مازاد نقدینگی در این بازار که از تحولات بودجه ای 
سرچشــمه گرفته است، نرخ کف دالان نرخ ســود  را در تاریخ 13 خرداد ماه 
13۹۹ عملیاتي )در سطح 10 درصد( تعیین نمود و طي دو مرحله آن را به 12 
و ســپس 13 درصد افزایش داد. این اقدام بانک مرکزی اثر محسوسی بر نرخ 
ســود موزون بازار بین بانکی و همچنین نرخ تنزیل اوراق داشته که در نمودار 
زیر به وضوح قابل روئیت اســت و ضمن متوقف کردن روند نزولی آنها سبب 

صعودی شدن نرخ های سود در جهت دستیابی به هدف تورمی شده است.

اعطای مجوز افزایش انتشــار گواهي ســپرده عام 18 درصدي تا سقف 
حداکثــر 20  درصد ســپرده هاي بلندمدت از دیگــر رویکردهاي بانک 

مرکــزي جهت افزایش جذابیت  ابزارهــاي بازار پول و در نتیجه کاهش 
سیالیت سپرده هاي بخش غیردولتي بود.

شــورای پول و اعتبار در جلسه مورخ 2۴ تیر ماه 13۹۹ با هدف تقویت 
جذابیت ســپرده گذاری در بانک ها و افزایش ماندگاری سپرده ها، ضمن 
مجاز شمردن بانکها به افتتاح ســپرده هاي کوتاه مدت ویژه سه ماهه و 
شــش ماهه با ســقف نرخ های 12 و 1۴ درصد و سپرده  سرمایه گذاري 
دو ســاله با ســقف نرخ ســود 18 درصد، سقف نرخ ســود سپرده های 
ســرمایه گذاری یکســاله را به 1۶ درصد افزایش داد. حداکثر نرخ سود 

سپرده های کوتاه مدت کماکان در سطح 10 درصد ثابت باقی  ماند.
با توجــه بــه اجتناب ناپذیری کســري بودجه دولت متاثــر از کاهش 
درآمدهای نفتــی و عدم امکان افزایش فشــار مالیاتی و همچنین رفع 
پیامدهای رکودی شیوع کرونا و با توجه به اینکه در کوتاه مدت به دلیل 
نســبت پایین بدهی دولت به تولید ناخالص داخلی و حتی عدم افزایش 
نســبت کســری بودجه بدون نفت به تولید ناخالــص داخلی و لذا عدم 
نگرانی از ناپایداری مالی دولت، بانک مرکزي با پذیرش عاملیت فروش 
اوراق بدهي دولتي، تا پایان تیرماه سال جاري هشت مرحله حراج برگزار 
کــرده و مجموعاً معادل ۴2۶ هزار میلیارد ریال انواع اوراق بدهي دولتي 
به فروش رســانده است. بدیهي است که این میزان فروش اوراق دولتي 
توسط کارگزاري بانک مرکزي نقش به سزایي در ممانعت از پولي سازي 

کسري بودجه ایفا کرده است.

به منظور ایجــاد تعادل در بازار ارز، بانک مرکزي ضمن تدوین بســته 
سیاستي نحوه برگشت ارز حاصل از صادرات سال 13۹۹ و رفع تعهدات 
ایفا نشده سال هاي 13۹۷ و 13۹8، به صادرکنندگان تا پایان 31 تیر ماه 
13۹۹ مهلت داد تا ارز حاصل از صادرات خود را در ســامانه نیما عرضه 
کنند که این اقدام در راســتاي تقویت عرضه داخلي ارز و ثبات بخشي به 
بازار ارزیابي مي شــود، به طوری که در ده روز منتهی به سوم مرداد ماه 
13۹۹ درحدود 2.5 میلیارد دلار از ارز صادراتی برای واردات تامین شد.

در مجمــوع، بانک مرکزی از ابزارهــای در اختیار خود برای مهار  تورم 
اســتفاده خواهد نمود و این مســیر را با قدرت ادامه می دهد. همچنین، 
این بانــک انتظار دارد بــا اقداماتی که در چارچــوب هدفگذاری تورم 
انجام می دهد بتواند گام موثری در راســتای تحقق اهداف قانونی خود 
 )حفــظ ارزش پول ملی -کنترل تــورم- و کمک به رشــد اقتصادی(

 بردارد.

خبر

عبور شاخص بورس از مرز ۲ میلیون واحد؛

رکورد تاریخی شکست 
شاخص کل بورس در شروع معاملات روز )یکشنبه( با حدود ۴0 هزار 

واحد رشد وارد کانال دو میلیون واحدی شد.
به گزارش روزنامه »صبح امروز«، شــاخص بورس امروز بعد از افت 
و خیزهایی که در چند روز گذشــته تجربه کــرد بار دیگر به رکورد 

تاریخی دست پیدا کرد و وارد کانال دو میلیون واحد شد.
ایرنــا نوشــت: روند معاملات بــورس از دو هفته گذشــته وارد فاز 
اصلاحی شــده بود که عده ای آن را ناشــی از کاهش قیمت دلار، 
برگزاری مجامع شرکت های بزرگ، افزایش عرضه در بازار و عده ای 
دیگــر این موضوع را به دلیل مقاومت شــاخص بورس بر کانال دو 

میلیون واحد اعلام کرده بودند.
امروز شــاخص بورس بعد از مدت ها نوسان وارد به کانال دو میلیون 
واحد راه پیدا کرد و تــا لحظه تنظیم این خبر )۹ و ۴۶ دقیقه( با 3۹ 

هزار و ۹۹1 واحد رشد به عدد دو میلیون و یک هزار واحد رسید.
براســاس این گزارش تا این لحظه همه شاخص های اصلی بورس 
مانند شــاخص قیمت )وزنی - ارزشــی(، شــاخص کل )هم وزن(، 
شــاخص قیمت )هم وزن(، شاخص آزاد شــناور، شاخص بازار اول و 

شاخص بازار دوم در کنار شاخص کل با رشد همراه شده اند.
تاکنون نمــاد فولاد مبارکــه اصفهان )فولاد(، صنایع پتروشــیمی 
خلیج فــارس )فارس(، ملــی صنایع مس ایران )فملــی(، نفت و گاز 

پتروشــیمی تامین )تاپیکو(، کشــتیرانی جمهوری اســلامی ایران 
)حکشتی(، ســرمایه گذاری غدیر )وغدیر( بیشترین تاثیر مثبت را بر 

شاخص کل داشتند.
بیشترین ارزش معاملات سهام در بازار امروز

روز گذشته معامله گرها هزار و ۷8۷ میلیارد تومان سهام پالایش نفت 
اصفهان خرید و فروش کردند، بیشترین معاملات بورس و فرابورس 
به گروه خودرو و ســاخت قطعات تعلق داشــت و 2.5 درصد از کل 

سهام سرمایه گذاری گروه توسعه ملی معامله شد.
اقتصاد آنلاین نوشــت: روز یکشــنبه در مجموع حــدود 2۷ هزار و 
۴00 میلیارد تومان ســهام خرید و فروش شد که پنج نماد »شپنا«، 
»وبانک«، »خســاپا«، »شستا« و »خودرو« به ترتیب در رتبه اول تا 

پنجم لیست بیشترین ارزش معاملات سهام قرار گرفتند.
در دومین روز هفته معادل هزار و ۷8۷ میلیارد تومان ســهام پالایش 
نفت اصفهان دست به دست شد، ســرمایه گذاری گروه توسعه ملی 
پس از اینکه 2.5 درصد از کل ســهامش معامله شد رده دوم را از آن 

خود کرد؛ سهام شرکت سایپا نیز به جایگاه سوم رسید.
بیشــترین معاملات بورس و فرابورس به گروه »خودرو و ســاخت 
قطعات« تعلق داشــت به طوری که ســه هزار و 5۹0 میلیارد تومان 
فقط در این بخش جابجا شد، گروه »فرآورده های نفتی« با معاملات 

سه هزار و 220 میلیارد تومانی دوم شد و »فلزات اساسی« در جایگاه 
سوم قرار گرفت.روزگذشته سه درصد از کل سهام گلوکوزان )غگل( 
معامله شــد، 10 نماد برتر ســهم 3۴ درصدی از کل داد و ســتدها 
داشــتند، ارزش معاملات در 53 سهم به بیش از 100 میلیارد تومان 
رســید و نصف ارزش کل معاملات نیز به 25 نماد نخست اختصاص 

داشت.
افزایش ۲درصدی ارزش سهام عدالت در بازار سهام 

همچنین طی معاملات روزگذشته بازار سرمایه، ارزش سهام عدالت 
532 هزار تومانی به 1۹ میلیــون و ۹2۶ هزار تومان افزایش یافت. 
بنابرایــن قیمت فروش 30 درصد از ســهام عدالت 5 میلیون و ۹۷۷ 

هزار تومان است.
راه اندازی بورس مسکن تا ۴ ماه آینده

عضو شورای عالی بورس گفت: براساس مذاکرات صورت گرفته در 
جلســه شورای عالی بورس که روز گذشــته برگزار شد، قرار بر این 

است که بورس مسکن چهار تا ۶ ماه آینده راه اندازی شود.
انتخاب نوشــت: با توجه به وظیفه دولت در راســتای تامین مسکن 
برای افراد کم برخــوردار جامعه، تصمیماتی جهت راه اندازی بورس 
مسکن اتخاذ شد که تاکنون تلاش های بسیاری برای ایجاد و تامین 

زیرساخت های آن صورت گرفته است.

به دنبال چنین تصمیمی قرار اســت یک بورس جدید در کشــور به 
عنوان پنجمین بورس راه اندازی شــود که در این بازار، زمین، منابع، 
آپارتمان و ملک معامله خواهد شــد.در خصوص زمان راه اندازی این 
بورس اخبار متفاوتی منتشر شده است. چندی پیش مدیرعامل بورس 
تهــران از راه اندازی این بورس در اواســط تیرماه خبر داد، اما چنین 
اتفاقی رخ نداد و همچنان فعالان بازار در انتظار راه اندازی این بورس 
هستند.روز گذشته حسین سلاح ورزی، عضو شورای عالی بورس در 
توییتر خود از تصویب تشــکیل بورس املاک، مستغلات و امتیازات 
ایران در جلسه روزشنبه )۴مرداد( شورای عالی بورس خبر داد که در 
این زمینه »بهمن عبدالهی« روز )یکشــنبه( در گفت و گو با خبرنگار 
ایرنا به راه اندازی بورس مسکن اشاره کرد و گفت: جزییات راه اندازی 
این بورس در حال بررسی و اصلاح است اما کلیت آن بدین صورت 
است که به دلیل شــرایط موجود در بازار مسکن کشور به خصوص 
در چند ماه اخیر و مشــکلات حاکم در حوزه مســکن به دلیل پایین 
بودن عرضه نسبت به تقاضا و قیمت های غافلگیر کننده برای خرید 
و فــروش و اجاره و رهن، مصوبه ای تصویب شــد تا از ظرفیت های 
کشــور در راستای توســعه و رونق بازار مسکن استفاده شود که این 
ظرفیت ها در بخش های مختلف مردمی، خصوصی، تعاونی، دولتی و 

عمومی غیر دولتی وجود دارد.

وی اظهار داشت: قرار است در بازار سرمایه بورسی به عنوان بورس 
املاک و مستغلات با مشارکت سازنده، سرمایه گذار و افراد علاقمند 
ایجاد شود تا ضمن شفافیت قیمت ها، زمینه بهبود سرمایه گذاری در 

این بازار فراهم شود.
عبدالهی خاطرنشــان کرد: بــا راه اندازی بورس مســکن علاوه بر 
افزایش تعداد عرضه و ســاخت و ســاز در کشــور، متقاضیان خرید 
مســکن می توانند با ســرمایه گذاری در این بازار به صورت تدریجی 

و با خرید متری مسکن در زمانی مشخص صاحب مسکن شوند.
عضو شــورای عالی بورس هدف از راه اندازی بورس مســکن را این 
گونه بیان کرد: این بازار برای شفافیت قیمت ها، توسعه و رونق بازار 
ســاخت و ساز مسکن و سهولت خرید مسکن برای عامه مردم ایجاد 

خواهد شد.
وی به ترکیب ســهامداران راه اندازی این بورس اشاره کرد و گفت: 
براســاس صحبت های انجام شــده قرار اســت 35 درصد از بخش 
خصوصی و تعاون، 35 درصد نهادهای عمومی مانند بانک ها، بنیادها 
و 30 درصد به صورت پذیره نویســی عرضه مستقیم در اختیار عموم 
مردم قرار گیرد تا همه مردم بتوانند در این پذیره نویسی شرکت کنند.
عبدالهی خاطرنشان کرد: به دنبال این هستیم تا بورس مسکن بتواند 

فرصتی برای خانه دار شدن مردم باشد.
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ورزش آموزش فرمان پذیری در کودکان
آزاده دهقان نیری

اهداف تعلیم وتربیت در مدارس، از طریق ارانه دروس مختلف به دانش آموزان تحقق می یابد و 
تربیت بدنی نیز بخشی از برنامه های آموزش وپرورش است که همانند دروس دیگر سهم قابل 
توجهی درتربیت وتندرستی نسل جوان دارد. تربیت بدنی از اولین و قدیمی ترین مواد درسی همه 
دوره های تحصیلی اســت که از طریق آموزش فعالیت های حرکتی و ورزشی، نقش عمده ای 
در تربیت کودکان و جوانان پیدا کرده است. عبادت، مطالعه، تفکر و … از اعمال و فعالیت هایی 
هستندکه به دریافت انرژی از جسم نیاز دارند و در عوض انرژی های دیگری نیز به ذهن و روح 
و روان یادگیرنده می دهند. بدن و جسم برای تأمین انرژی انواع فعالیت های آدمی به تندرستی 
و سلامت عملکرد دستگاه های مختلف بدن نیاز دارد که آن هم از طریق فعالیت بدنی و نمود 
عینی آن یعنی حرکت تحقق می یابد. از نظر اجتماعی، تربیت بدنی بخشــی از تجارب عاطفی 
و اجتماعی دانش آموز را تشکیل می دهد که به شکل حرکت وبازی نمود پیدا می کند. تربیت 
بدنی نه فقط نیاز به تعامل و ارتباط اجتماعی را برآورده می سازد، بلکه در ایجاد ارزش های مربوط 
به زندگی خوب و متعادل نیز سهیم است. آموزش اصول سلامتی و تندرستی، بخشی از تجربه 
آموزشــی و اجتماعی یادگیرنده است. تربیت بدنی در ایجاد فرهنگ توجه به سلامتی و گذران 
صحیح اوقات فراغت، ســهیم است و بنابراین دستیابی به وضعیت بدنی سالم، متناسب و آماده 
برای شرکت در فعالیت های گروهی و اجتماعی، بخشی از تربیت اجتماعی و فرهنگی محسوب 

می شود که از طریق برنامه تربیت بدنی و ورزش مدارس، تعمیم وگسترش می یابد.
اهمیت به درس تربیت بدنی در مدارس تا آنجا افزایش یافته که در مادۀ اول منشور یونسکو برای 
تربیت بدنی و ورزش از آن به عنوان حق بنیادی تمام کودکان و نوجوانان نام برده شده است که 
باید از طریق فراهم کردن فرصت های تمرین در نظام آموزش حمایت شود. مادۀ دوم این منشور 
تأکید دارد که مؤسسات مالی هر کشور برای بهبود و توسعه تربیت بدنی به منظور ایجاد تعادل 
و تقویت بین فعالیت جســمانی و دیگر اجزای آموزش و پرورش تلاش کنند و از اثرات تربیتی 
آن بهره گیرند. همچنین ارتقای فرهنگی، سیاسی و اجتماعی جوامع، به توجه مسئولان و برنامه 
ریزان به توسعه و اثربخشی کمی و کیفی آموزش و پرورش در آن کشور بستگی دارد، زیرا هم 
در ســطح ملی و هم در سطح بین المللی، کیفیت آموزش موضوع مهمی است و نظام تعلیم و 
تربیت هر جامعه نیز درصدد اســت تا این نیاز را با شیوه های آموزشی و نظارت های هدفدار به 
ســمت بهبود اثربخشی آموزش دنبال کند. آموزش اثربخش درس تربیت بدنی می تواند سبب 
رهایی از فشارهای روانی و آرامش خاطر را در زمیان ورزش برای دانش آموزان فراهم کند و در 
این فضا توســعه ابعاد تربیتی ورزش و قانون مداری نیز توسعه می یابد. این تغییرات و آموزش 
های اثربخش در درس تربیت بدنی می تواند در فضای خارج از ورزش نیز نمود پیدا کند و رفتار 
های دانش آموزان را با نظم، قانون مداری و ثبات اجتماعی بالاتری همراه نماید و از خطرات و 
آسیب های اجتماعی دور نماید.برای عینیت بخشیدن به فواید تربیت بدنی، مربیان باید در تدوین 
برنامه های کامل و انتخاب آگاهانه فعالیت ها کوشا باشند تا از طریق آن نهایت استفاده نصیب 
دانش آموزان گردد. زیرا یک برنامه اثربخش، صحیح و جامع تربیت بدنی می تواند همپای دیگر 
برنامه های آموزشــی، در طول سال های تحصیل دانش آموزان و حتی در دوران بزرگسالی بر 
سلامت جسم و روان او بیافزاید و از بسیاری از نارسایی ها و اختلالات، به موقع پیشگیری کند. 
در نتیجه پایه واساس ورزش هر کشوری باید در مدارس و آموزشگاه های آن کشور ریخته شود 
زیرا آموزش و پرورش رکن و پایه نظام کلی جامعه است و با اهمیت بخشیدن کمی و کیفی به 
درس تربیت بدنی در دوره های مختلف تحصیلی که مهم ترین سال های رشد و شکل گیری 
فیزیکی کودکان و نوجوانان است نقش واقعی و مفهوم آن در مدارس روشن می گردد. بالا بردن 
آگاهی جسمانی کودکان و نوجوانان هدف مسئولان هر مدرسه است و محیط کلاس و مدرسه 
نمونه ای از اجتماع است و مسیری جهت اجتماعی کردن دانش آموزان و طبعاً باید نسلی تربیت 
شــود که در همه ابعاد گروهی، جسمی، روانی، عقلانی و معنوی بتواند رشد متعال و همه جانبه 
ای را داشــته باشد.با نظر به دیدگاه ها و مظریات اکثر علمای تعلیم و تربیت که در امر آموزش 
و پرورش به تمام ابعاد وجودی انسان توجه داشته اند، تربیت بدنی را می توان حقیقتا به عنوان 
یکی از ارکان سیاسی تعلیم و تربیت به حساب آورد، اما واقعیت این است که امروزه بیشتر دست 
اندر کاران تربیت بدنی در مدارس معتقدند که درس تربیت بدنی جایگاه اصلی و واقعی خود در 
مدارس را پیدا نکرده و در سطح مطلوبی اجرا نمی گردد. این شکاف موجود بین واقعیت و حقیقت 
موجب جدایی برنامه های تربیت بدنی از اهداف اصلی آن در مدارس شــده که زمینه ساز بروز 
مشکلات و اختلالات روانی و جسمانی و انحرافات جسمانی که آمار و ارقام تکان دهنده و غیر 
منتظره ای را به ارمغان آورده است شده است.درس تربیت بدنی با توجه به اثرات مختلفی که می 
تواند داشته باشد بر حوزه های جسمانی، روانی و تربیتی دانش آموزان دارای اثرات مختلفی است 
که از این نظر می تواند نسبت بسیاری از دروس، جایگاه متفاوتی داشته باشد. توسعه درس تربیت 
بدنی و ارتقای اثربخشی آن می تواند نقش های تربیتی و بهبود جایگاه فرمان پذیری و نظم در 
دانش آموزان را تقویت کند و اثرات مشارکت بین آنها را افزایش دهد. از طرفی اثرات جسمانی 
تربیت بدنی نیز می تواند در بهبود وضعیت سلامت دانش آموزان موثر باشد و از اینرو می توان 
گفت اثرات درس تربیت بدنی می تواند طیفی از نتایج مثبت را به همراه داشته باشد. ازاینرو لازم 
است تا میزان اثربخشی درس تربیت بدنی در مقاطع مختلف تحصیلی به طور مداوم بهبود یابد و 
برنامه ریزی های لازم در این زمینه انجام شود تا شاهد اثربخشی هرچه بیشتر درس تربیت بدنی 

بوده و توسعه نشاط و پویایی در جامعه را شاهد باشیم.

اخبار کرونایی

۲۰۸ فوتی جدید کرونا در ۲۴ ساعت گذشته 
ســخنگوی وزارت بهداشت جدیدترین موارد ابتلا و فوتی ناشی از کووید-1۹ در کشور طی 2۴ 
ساعت گذشته را اعلام کرد و با اشاره به افزایش چهار برابری ابتلا و بستری در استان مازندران، 
از مردم خواست که از سفر به این استان خودداری کنند.دکتر سیماسادات لاری گفت: از دیروز تا 
امروز 12 مرداد 13۹۹ و بر اساس معیارهای قطعی تشخیصی، دو هزار و ۶85 بیمار جدید مبتلا 
به کووید1۹ در کشــور شناسایی شــد که  یک هزار و ۴23 نفر از آنها بستری شدند.وی گفت: 
مجموع بیماران کووید1۹ در کشــور به 30۹ هزار و ۴3۷ نفر رسید.لاری ادامه داد: متاسفانه در 
طول 2۴ ساعت گذشته، 208 بیمار کووید1۹ جان خود را از دست دادند و مجموع جان باختگان 
این بیماری به 1۷ هزار و 1۹0 نفر رســید.وی همچنین گفت: خوشبختانه تاکنون 2۶8 هزار و 
102 نفر از بیماران، بهبود یافته و یا از بیمارســتانها ترخیص شده اند.به گفته وی، ۴08۹ نفر از 
بیماران مبتلا به کووید1۹ در وضعیت شــدید این بیماری تحت مراقبت قرار دارند.ســخنگوی 
وزارت بهداشــت افزود: تاکنون دو میلیون و 508 هزار و ۴18 آزمایش تشــخیص کووید1۹ در 

کشور انجام شده است.

۲۰ نفر از کارکنان آرامستان های مشهد به 
کرونا مبتلا شده اند

مدیرعامل سازمان آرامستان های شهرداری مشهد گفت: تا کنون 20 نفر از کارکنان آرامستان های 
مشــهد به کرونا مبتلا شده اند.حجت الاسلام حسین مهدوی دامغانی روز یکشنبه، با حضور در 
مرکز ارتباطات مردمی 13۷ شــهرداری مشهد به منظور پاسخگویی به درخواست های مردمی 
افزود: از ابتدای اســفند ماه و همراه با شیوع ویروس کرونا، کار ویژه پرسنل سازمان ها نیز آغاز 
شد و کارکنان این سازمان در شرایط ویژه در حال خدمت رسانی به شهروندان هستند.وی اضافه 
کرد: طی این مدت بدون افزایش نیرو، ارائه خدمات توســط کارکنان این ســازمان، ســه برابر 
شده  اســت.مدیرعامل سازمان آرامستان های شهرداری مشهد گفت: آرامستان رضوان از اسفند 
پارسال، پذیرای اموات کرونایی شد اما متاسفانه با سه برابر شدن حجم کار در پی شدت گرفتن 
شیوع کرونا، به دلیل محدودیت هایی که در به کارگیری نیروی انسانی وجود دارد با همان تعداد 
کارکنان ســابق و همان امکانات، مجبور به خدمت رسانی به شهروندان هستیم.مهدوی افزود: 
محدودیت هایی از ســوی ســتاد کرونا برای ورود شهروندان به آرامستان ها، وضع شده است که 
همگان باید این موارد را رعایت کنند و به همراه اموات، تعداد محدودی از همراهان اجازه ورود 
به آرامستان ها را دارند.وی ادامه داد: البته شهروندان به این موضوع اعتراض دارند و معتقدند که 
آرامستان ها فضای باز بوده و خطر انتقال ویروس در این مکان کمتر از فضاهای بسته است لذا 
درخواست کاهش محدودیت ها را دارند.مدیرعامل سازمان آرامستان های شهرداری مشهد گفت: 
این درخواســت مردمی را به فرماندار منعکس کرده ایم تا در صورت امکان، محدودیت ها، برای 

حضور شهروندان صاحب عزا و همراهان اموات در آرامستان ها، کاهش یابد.

یادداشت

در گفت وگوی »صبح امروز« با مدیرکل دفتر زنان استانداری خراسان رضوی مطرح شد؛

کودک همسری فرهنگی
طهماسبی: کودک همسری دو دلیل عمده به همراه دارد؛ در شهرهای کوچک علت وقوع آن بیش از آنکه اقتصادی باشد فرهنگی است

ســارا ایزدخواه / مدیــرکل دفتر زنان 
و خانــواده اســتانداری خراســان رضوی 
گفت: براســاس بررسی های صورت گرفته 
کودک همســری دو دلیل عمده به همراه 
داشــته است؛ در شــهرهای کوچک علت 
وقــوع آن بیــش از آنکه اقتصادی باشــد 

فرهنگی است.
به گزارش »روزنامه صبــح امروز« بی بی 
طاهره طهماسبی با حضور در تحریریه این 
روزنامه با بیان اینکــه » تقویت و تحکیم 
بنیــان خانواده ، اقتصاد و معیشــت، حضور 
بانوان در پســت های مدیریتی، سلامت در 
تمام ابعــاد آن، علم و پژوهش، ارزش های 
دینی و اخلاقی و ارتقای وضعیت کودکان 
جزو هفت محور اصلی دفتر زنان و خانواده 
استانداری خراسان رضوی است« در رابطه 
با آســیب های اجتماعی زنــان به ویژه در 
حوزه طلاق در اســتان اظهار کرد: از آنجا 
که ســاختار خانواده تغییر کرده و بخشــی 
از وظایفی که خانواده در گذشــته بر عهده 
داشــته امروز بر دوش نهادهای اجتماعی 
اســت؛ بنابرایــن تغییراتی که در ســطح 
خانــواده رخ داده تاثیراتــی را بر جامعه به 
همراه خواهد داشــت. در استان طلاق طی 
سال های ۹۴ تا ۹۶ روند کاهشی داشته، در 
طول ســال های ۹۶ تا ۹۷ روندی افزایشی 
و درنهایــت از ۹۷ تــا ۹8 کاهــش جزئی 
داشته است که همچنان از این لحاظ رتبه 
بالایی را دارا هستیم. آمار مربوط به ازدواج 
در استان نیز در ســال های ۹۴ تا ۹5 رشد 
داشته، اما در طی سال های ۹۶ تا ۹8 روند 

کاهشی به خود گرفته است.
اعتیاد در حال تبدیل شدن به وجهه ای 

زنانه است
وی با بیان اینکه »اعتیاد در استان ما تقریبا 
در حال تبدیل شــدن به وجهــه ای زنانه 
است« گفت: ما برای افراد معتاد چند برنامه 
را مد نظــر داریم، درواقع بخشــی از کار 
معین های اقتصادی و فرهنگی فعالیت های 
اجتماعی و مســئولیت های اجتماعی است. 
در این راســتا طرح پایلوتــی به نام »خانه 
حمایت« که تفاهم نامه آن منعقد شده را در 
دستور کار خود قرار دادیم. بنا بر این طرح 
معیــن اقتصادی و فرهنگــی منطقه توس 
که از مناطق پرآسیب محسوب می شود در 
کنار بهزیستی، شــورای هماهنگی با مواد 
مخدر و دفتر امور زنان و خانواده استانداری 
فعالیت می کند تا بتواند از ورود دوباره زنان 
بهبودیافته  این منطقه به چرخه آسیب های 
اجتماعــی جلو گیری کنــد و حمایت های 
لازم از آن ها صــورت بگیرد. بدین صورت 
کــه در »خانه حمایت« نگهداری شــده و 

مشغول به کار شوند.
مدیــرکل امور زنان و خانواده اســتانداری 
گفت: درست است که یک چرخه باطلی را 
بخشی از معتادان طی می کنند چه کسانی 
که در مرکــز ماده 1۶ نگهداری شــده و 
تــرک می کنند و چه کســانی که در دیگر 
مراکز تحت پوشــش بهزیستی چون مرکز 
ماده 15، شــلتر و... نگهداری می شــوند. 
شــاید درصد بســیار ناچیزی از این دسته 
از  زنان معتاد هســتند که به چرخه اعتیاد 

خانه  تفاهم نامه  در  درواقــع  بازنمی گردند. 
حمایــت تلاش داریم مردم پای کار آیند تا 
از این طریق نتیجه بهتری به همراه داشته 

باشد. 
روستای ساق، یکی از پرآسیب ترین 

روستاهای استان
طهماسبی با اشاره به آموزش های تاب آوری 
در حاشیه شهر گفت: آموزش های تاب آوری 
منجر می شــود تا سطح تحمل و توانمندی 
افراد بیشتر شــود و درتلاشیم تا این موارد 
و آموزش ها را تقویت کنیم. گفتنی اســت 
روســتای ســاق شهرســتان زاوه یکی از 
روستاهای پرآسیب محسوب می شود که در 
حال اجرا کردن برنامه هایی در این روســتا 
بودیم و با شــیوع بیماری کرونا با یکسری 

مشکلات روبه رو شدیم.
وی تشــریح کرد: به طور کل رویکرد قوه 
قضاییه به جای مجازات به ترمیم و اصلاح 
گرایش یافته که در این راســتا شهرداری 
طرحی را با عنوان »شــهر ترمیمی« آغاز 
کرده اســت. دفتــر امور زنــان و خانواده 
استانداری نیز در این طرح ورود پیدا کرده 

تا از این طریــق بتوانــد از ظرفیت دفاتر 
تســهیلگری در حاشیه شــهر در راستای 
شناســایی افرادی که درگیر اعتیاد شدند و 

کمک به بهبود این افراد استفاده کند.
وی افــزود: درواقع می بایســت از ظرفیت 
مــردم برای ایــن اقدامات اســتفاده کرد. 
شــاید یکی از دلایلی کــه در این حوزه ها 
چنــدان موفق نبوده ایم اســتفاده اندک از 
ظرفیت های مردمی بوده اســت. از سویی 
دیگر در برنامه خود بحث آموزش ها را هم 
برای معتادانی که بهبود یافته  و هم کسانی 
که هنوز وارد این چرخه نشــده اند در نظر 

داریم.
مدیر کل امور زنان و خانواده اســتانداری 
با بیــان اینکه » از آنجا کــه تربیت افراد 
تنهــا منوط به محیط خانواده نمی شــود و 
آموزش وپرورش و نهادهلــی اجتماعی در 
این زمینه جایگاه بســیار مهمــی دارند« 
توضیح داد: نهادهایی چون مدرسه، رادیو و 
تلویزیون، فضای مجازی و ... همه بایستی 
در حوزه تربیــت ورود کنند تا از طریق آن 
بتوان از وقوع چنین آسیب هایی پیشگیری 
بــه عمل آورد. در این راســتا برای تمامی 

دســتگاه هایی که مرتبط بــا امر آموزش 
هســتند و همچنین ســمن های فعال در 
این زمینه برنامه هایی داریم  تا شناســایی 
و آموزش هــای لازم در این حوزه صورت 

بگیرد.
۱۸ هزار و 9۰۰ تن؛ تعداد زنان 
مطلقه ای که نیازمند حمایت های 

نهادهای گوناگون هستند
طهماســبی با اشــاره به وضعیت طلاق و 
طرحی که دفتــر امور زنان و خانواده برای 
کاهــش این معضل در اســتان بیان کرد: 
طرحی به نام »ســایبان امید« را در دستور 
کار خود قرار دادیم تا براساس آن برای آن 
دســته از زنانی که طلاق گرفته اند و دارای 
مشکلات معیشــتی و اقتصادی هستند از 
نهادهــای گوناگون برخوردار  حمایت های 
شــوند. گفتنی است در ســال 13۹۷ تعداد 
این زنان 18 هزار و ۹00 تن بوده اســت. 
بر اســاس این طــرح این دســته از افراد 
غربال شده و کسانی که نیاز به حمایت در 
حوزه های گوناگونی چون مسکن، آموزش، 

اشتغال و ... هستند.
فرآیند اجرای طرح طلاق بایستی 

کوتاهتر شود
مدیرکل امور زنان و خانواده استانداری در 
رابطه با طــرح کاهش طلاق که همکاری 
بهزیستی و دادگستری از سال ۹۷ اجرایی 
شده و فشارهایی که به زنان می تواند وارد 
کند، گفت: نفس این طرح خوب اســت به 
دلیل آنکه ممکن اســت دختران و پسران 
جــوان آمــاده ازدواج نبودنــد و در فرآیند 
ازدواج دچار مشــکلاتی شــده اند؛ بنابراین 
طرح و هدفی که بــرای آن در نظر گرفته 
شده بسیار مناسب و مطلوب است، اما باید 
اجرا تسریع شود. درواقع می بایست  فرایند 
زمانی که ســازش صورت نمی گیرد فرآیند 
اجرای طــرح طلاق کوتاه شــود. در این 
رابطه برخــی از حقوقدانان طرح حکمیت 
در مناطــق مختلف را مطرح کردند که این 
طرح را در رشتخوار اجرایی کردیم تا پیش 
از آنکه افــراد بــه دادگاه مراجعه کنند به 
ریش سفیدان مراجعه کنند تا بتوانند مشکل 
خود را رفع کننــد و نتایج خوبی به همراه 

داشته است.
زنان مدیر چند برابر مردان کار می کند تا 

توانایی خود را اثبات کنند
مدیــرکل امور زنان و خانــواده در رابطه با 
عملکــرد برخی از نماینــدگان زن مجلس 
شورای اسلامی به ویژه کسانی که نماینده 
استان هســتند، تصریح کرد: پرسشی که 
می توان مطرح کرد این اســت که آیا زنان 
می توانند جلوی رشد هم جنس های خود را 
بگیرند؟ و در پاســخ باید گفت قطعا همین 
طور است. درواقع همه افراد بشر می توانند 
چنین اتفاقی را رقــم بزنند و این اتفاق به 
نحوه تفکر افراد بازمی گردد. این شــرایط 
به جنســیتی مربوط نمی شود بلکه به تفکر 
افراد بازمی گــردد. درواقع فــرد، باورها و 
هنجارهــای اجتماعی را بیــش از همه جا 
از خانواده می پذیرد و ارتباطی به جنســیت 
ندارد.وی با بیــان اینکه »زمانی که بحث 
انتصاب زنان در پست های مدیریتی مطرح 

می شود نگرانی ما این است که اگر خانمی 
به انتصاب جایگاه بالای مدیریتی رســید 
مبادا محدودیت هایی را برای هم جنس های 
 خود ایجاد کند و به زنان لطمه بزند« گفت: 
باید توجه داشــت که تجربه مدیریت زنان 
خیلی زیاد نیســت؛ بنابراین اگر کوچکترین 
اشتباهی داشــته باشند این خطا برجسته تر 
شــده و به ضرر خود آن ها تمام می شــود. 
درواقع باید به این نکته توجه داشته باشیم 
هر خانمــی که در یک جایــگاه مدیریتی 
قــرار دارد چند برابر آقایــان کار می کند تا 
بتواند اثبات کند که زنــان توانایی لازم را 

دارا هستند.
آگاهی دادن به مادران تاثیر بسیاری در 

کاهش کودک همسری دارد
طهماســبی در رابطه با کودک همســری 
و وضعیــت آن در برخی از مناطق مشــهد 
تشــریح کــرد: مــا نیازمند یکســری از 
حمایت های قانونی در این زمینه هســتیم 
و در این رابطه قانــون حمایت از کودکان 
مصوب شــده اســت؛ بنابرایــن زمانی که 
دســتورنامه های اجرایی آن ارائه شود حتما 
در این زمینه کار خواهد شد. در خود قانون 
نیز مطرح شــده که هر دستگاهی در رابطه 
با حــوزه کودکان چه وظایفــی دارد و چه 
اقداماتی بایســتی انجام دهد. اقدامی که ما 
در این زمینه انجام دادیم در رابطه با آگاهی 
دادن به خانواده ها به ویژه مادران اســت. 
طرحی با عنوان »پیک امید« در حاشــیه 
شهر داریم که آموزش های لازم به مادران 
را ارائه می دهد، البته پدران به دلیل مشغله 
کاری کمتر در این جلسات شرکت می کنند. 
درواقع آگاهی دادن به مادران تاثیر بسیاری 
در کاهش کودک همسری به همراه خواهد 

داشت. 
فرهنگ ؛ یکی از عوامل کودک همسری 

در شهرهای کوچک
وی توضیــح داد: براســاس بررســی های 
صــورت گرفته کودک همســری دو دلیل 
عمده به همراه داشــته است؛ در شهرهای 
کوچــک علت وقــوع آن بیــش از آنکه 
اقتصادی باشد فرهنگی است. در برخی از 
مناطق موضوع اقتصادی است؛ بنابراین با 
توجه به عوامل گرایش به کودک همسری 
برنامه هــای لازم را از جملــه آموزشــی، 
آگاه بخشــی و توانبخشی اقتصادی مد نظر 
قرار  دادیــم.وی در رابطه با تن فروشــی 
زنان و عوامل تن فروشــی تشریح کرد: در 
آسیب تن فروشــی تنها علت زنان نیستند، 
بلکه تقاضایی وجود داشــته که این پدیده 
رخ می دهد. باید توجه داشت که شناسایی 
این زنان دشوار است. درواقع طرح »سایبان 
امید« برای شناسایی این زنان بوده تا بتوان 
مشــکلات آن ها چه در حــوزه اقتصادی، 
مســکن، آموزش و ... را رفع کرد. براساس 
پیش بینی ها تلاش داریم تا برای 1۹ هزار 

تن این اقدام را انجام دهیم. 
عدم اهمیت به بحث تفکیک جنسیتی در 

اسناد بالا دستی
طهماســبی با اشاره به اینکه با طرح مثبت 
توســعه اقتصادی فرهنگی اســتاندار 3.8 
درصد کاهش نرخ بیکاری زنان در روستاها 

را داشــته ایم، ابراز کرد: متأسفانه در اسناد 
بالا دســتی بحث تفکیک جنسیتی لحاظ 
نشــده، پایین آمدن نرخ اشتغال و بیکاری 
زنان در کشــور نشــان  می دهد که تعداد 

جمعیت فعال کاهش پیدا کرده است.
وی متذکر شــد: »مشــاغل بانوان به این 
دلیل که ثبات کم تری دارند بعد از ویروس 
کرونا آســیب بیشــتری را متحمل شدند. 
درصد حضــور زنــان در بخش خصوصی 
به نســبت آقایان کمتر اســت، زنان بیشتر 
در بحث خدمات و مشــاغل خانگی حضور 
پررنگی دارند«.طهماسبی با اشاره به اینکه 
28 معین اقتصادی فرهنگی در 133 روستا 
فعالیت می کنند، بیان کرد: معین ها طرفیت 
منطقــه و واحد های فعــال و نیمه فعال را 
اقتصادی  فعالیت های  و  بررســی می کنند 
خاصی را برای روســتا تعریــف می کنند. 
روستایی  زنان  خرد  صندوق های  همچنین 
را شناسایی کنند.درواقع بیشتر مشاغلی که 
زنان دارند مشــاغل آسیب پذیر است یعنی 
با کوچکترین مشــکلی کــه پیش می آید 
این مشاغل دچار آسیب شده و زنان بیکار 
می شوند و از آنجا که بیشتر این زنان فاقد 
بیمه بودند بیشــتر آســیب دیده اند و شاید 
یکی از دلایــل کاهش اشــتغال زنان در 
دوران کرونا می تواند همین عامل می شود.

7۰ درصد مشاغل خانگی استان در 
دست زنان

وی در پاســخ به این پرسش که چند درصد 
زنان استان در بخش کلان اقتصادی فعالیت 
دارند، گفت: درصد زنانی که در بخش کلان 
اقتصادی فعالیت داشــته باشند اندک است؛ 
درواقع ۷0 درصد از مشاغل خانگی در دست 
زنان است، اما در ســطح کلان باید توضیح 
داد که هزار و 118 خانم را شناسایی کردیم 
که در حال فعالیت هستند و دارای واحدهای 
تولیدی با پنج نفر و بالاتر از آن کارگر هستند. 
گفتنی اســت که زنان بیشــترین سهم را در 
بخش خدمات با ۴۴.۶ درصد بر عهده دارند. 
در حوزه صنعت 3۹.۷ و در حوزه کشــاورزی 
15.۷ درصد مشــاغل را بــه خود اختصاص 
داده اند، اما باید توجه داشت که تعداد زنان و 
فعالیت آن ها در بخش کلان اقتصادی کمتر 
اســت و یکی از دلایل آن به دلیل شــرایط 
حضورشــان است و لابی گری هایی که شاید 
در بخش های مختلف وجود دارد توسط زنان 

کمتر صورت می گیرد.

هر خانمی که در 
یک جایگاه مدیریتی 
قرار دارد چند برابر 
آقایان کار می کند تا 
بتواند اثبات کند که 
زنان توانایی لازم را 
دارا هستند

براساس 
بررسی های صورت 
گرفته کودک همسری 
دو دلیل عمده به همراه 
داشته است؛ در شهرهای 
کوچک علت وقوع آن 
بیش از آنکه اقتصادی 
باشد فرهنگی است

تا زمانی که دوسوم مردم به کرونا مبتلا نشوند، امواج همه گیری خواهد آمد
فرمانده ســتاد مقابله با کرونا در کلانشــهر تهران گفت: تا 
زمانی که یا ۶۶ درصد افراد در جامعه دچار این بیماری نشوند 
و یا داروی مطمئن و واکســن آن پیدا نشود، این سناریو در 

کشورهای دنیا قابل تکرار خواهد بود
علی رضــا زالی، تاکید کرد: اینکه بخواهیــم در برابر کرونا 
پرچــم افتخار بالا ببریم، اصلا علمی نیســت. باید با ادبیات 
علمی صحبت کنیم. به هر حــال امواج بعدی کرونا خواهد 

آمد. این طور نیست که فکر کنید کشورهایی که در دور اول 
کرونا توفیق داشــتند، قطعا گارانتی می شــوند و دیگر کرونا 
سراغ شــان نمی آید. تا زمانی که یا ۶۶ درصد افراد در جامعه 
دچار این بیماری نشــوند و یا داروی مطمئن و واکســن آن 
پیدا نشــود، این سناریو در کشورهای دنیا قابل تکرار خواهد 
بود. البته ما به شــدت از نظر علمی با ایمنی جمعی مخالفیم 
و این حرف بسیار خطرناک است. باید دارو و واکسن کارای 

این دارو پیدا شــود و یا در بدترین و سخت ترین شرایط که 
از نظر علمی کاملا با آن مخالفیم و آن را منسوخ شده تلقی 
می کنیم، ۶۶ درصد جامعه مبتلا شــوند که در این صورت با 
حجم بســیار زیاد بیماری و تلفات بســیار زیاد همراه خواهد 
بود. در عین حال راه دیگر این اســت که این بیماری الگوی 
بیماری های سارس و مرس را طی کند و دچار سقوط و زوال 

خود به خودی در طبیعت شود.

وی افزود: در عین حال باید زنجیره انتقال ویروس را در هم 
بشــکنیم. تنها راه فائق آمدن بر این ویروس همین اســت. 
ادامه حیات کرونــا در طبیعت تا زمانی که موجود زنده را به 
عنوان میزبان جدید شکار نکند، متوقف می شود. این ویروس 
در زمانی که می تواند به حیات بیولوژیک خود ادامه دهد که 
چرخه انتقال وجود داشــته باشد. باید زنجیره انتقال شکسته 

شوند.
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احیای هنر ساخت دوتار در تربت حیدریه
میراث فرهنگــی،  اداره  رئیــس 
صنایع دســتی  و  گردشــگری 
تربت حیدریه از احیای ســاخت دوتار، 
به عنوان یکــی از محبوب ترین ابزار 

موسیقی مقامی خبر داد.
به گزارش روزنامه» صبح امروز« و به 
نقل از روابط عمومی اداره کل میراث 
فرهنگی، گردشــگری و صنایع دستی 
روز  محمدی  علی  خراســان رضوی، 
یکشــنبه 12 مردادماه 13۹۹ با بیان 
این مطلــب افزود: »دوتــار یکی از 
ابزارهای  کهن تریــن  و  مهم تریــن 

موســیقی ایرانی است که طی ســالیان متمادی در بیشــتر نقاط ایران نظیر شرق، جنوب و 
شمال خراســان، مازندران و مناطق ترکمن نشین نواخته می شــده و هم اکنون نیز از جمله 
ســازهای موسیقایی معاصر ایران است و   ســاختن دوتار در میان اقوام مختلف ایران انجام 

می شده است.« 
او ادامه داد: »مهارت های ســنتی ســاختن و نواختن دوتار در زمره قدیمی ترین، رایج ترین و 
محبوب ترین ابزار موسیقی کشور است و دوتار یکی از مهم ترین سازهای  فولکلوریک مناطق 

روستایی و شهری ایران است.«
محمدی تصریح کرد: »در حال حاضر در شهرستان های تربت حیدریه و زاوه تعداد ۶ هنرمند 
مشغول به ساخت ساز سنتی و محلی است و برای حمایت از این هنرمندان غرفه ای در محل 

رباط تاریخی طبسی واگذار شده که با استقبال خوبی روبرو شده است «.
هم چنین محمد حاتمی نوازنده و هنرمند ســاخت ســاز دوتار با تاکید بر این  که هدف این 
کارگاه حفظ و احیای سازهای سنتی و مقامی است، گفت: »ما در این کارگاه تلاش می کنیم 

سازهای متداول مانند تار و دوتار را حفظ و سازهای در حال انقراض را احیا کنیم«.
او با اشاره به این که در حال حاضر ۹ هنرمند در این کارگاه فعال هستند، افزود: »3 هنرجو به 

آموزش ساخت دوتار و ۶ نفر به آموزش هنر نوازندگی آن مشغول هستند«.
حاتمی درباره نحوه ساخت دوتار و ساز اظهار کرد: »دوتار بیشتر به  شکل یک کاسه از جنس 
چوب توت و گردو و دســته ای از جنس چوب زردآلو یا عناب ســاخته می شود و به طور کلی، 
ســازها به دو گونه و با چوب های یک تیکه و ترکه ای ســاخته می شــود، هم چنین سازهایی 
مانند رباب، تار، دوتار، تنبک و.. هم بیشتر به صورت یک تکه و سازهایی نظیر سه تار، عود، 

کمانچه و... به صورت ترکه ای ساخته می شود«.
او تصریح کرد: »از جمله پرکاربردترین چوب های مورد استفاده در ساخت ساز به ترتیب توت، 
گردو، زردآلو، عناب و افرا اســت، از برخی چوب ها مانند آبنوس و مواد طبیعی نظیر شــاخ و 

استخوان حیوانات هم برای تزیین ساز استفاده می شود«.
در شهرستان تربت حیدریه تعداد 1100 هنرمند در 1۷ رشته صنایع دستی فعالیت می کنند.

شهرســتان تربت حیدریه در فاصله حدود 1۴0 کیلومتری از مشــهد مرکز اســتان خراسان 
رضوی قرار دارد و دارای 320 جاذبه گردشگری است و 52 اثر تاریخی در فهرست آثار ملی 

به ثبت رسیده است.

انتشار فراخوان طرح های پژوهشی سال 
۱۳۹۹ کتابخانه های عمومی کشور 

مدیرکل کتابخانه ای عمومی خراســان 
رضوی از انتشــار فراخــوان طرح های 
عمومی  کتابخانه های  نهاد  پژوهشــی 

کشور در سال۹۹خبر داد.
به گــزارش روزنامه»صبــح امروز« و 
بــه نقــل از روابط عمومــی اداره کل 
کتابخانه های عمومی خراسان رضوی، 
حجت الاســلام علی اکبــر ســبزیان، 
مدیرکل کتابخانه ای عمومی خراســان 
رضوی از انتشــار فراخــوان طرح های 
عمومی  کتابخانه های  نهاد  پژوهشــی 

کشور در سال۹۹خبر داد.
مدیرکل کتابخانه های عمومی خراسان 
رضــوی گفــت: دومین فراخــوان دو 
ســالانۀ نهــاد به منظور حل مســائل 
پژوهشی کتابخانه های عمومی از سوی 
دفتر پژوهش و آموزش نهاد منتشر شد.

حجت الاســلام علی اکبر ســبزیان ادامه داد: در ایــن فراخوان از شــخصیت های حقوقی 
)دانشــگاه ها، مراکز پژوهشــی، انجمن های علمی، شــرکت های دانش بنیان و ...( و حقیقی 
)پژوهشگران و دانشوران دانشگاهی و منفرد( در دامنه های موضوعی و رشته های تخصصی: 
علم اطلاعات و دانش شناســی، علوم اجتماعی و رفتاری، حقوق و سیاســت گذاری عمومی، 
علوم مالی و اقتصادی، مدیریت و کارآفرینی، مهندســی )عمران، شهرســازی، تأسیســات، 
صنایع، رایانه و فناوری اطلاعات(، مطالعات علم و فناوری )علوم محض، تاریخ و فلســفه و 
سیاســت گذاری و ترویج علم وفناوری(، هنر و معماری دعوت شده است پیشنهاده های خود 
را در انطباق با درخواســت نامه های )RFP( اعلام شده تا دهم مهرماه 13۹۹ تنظیم نموده، از 
طریق سامانۀ »مدیریت طرح های پژوهشی نهاد کتابخانه های عمومی کشور« ارسال کنند.
وی ادامــه داد: انتشــار 12 درخواســت نامۀ این فراخــوان در دو مرحله 11 مرداد: هشــت 

درخواست نامه؛ 20 مرداد: چهار درخواست نامه صورت می گیرد.
شــایان ذکر است همچنین از آنجا که زمان ثبت طرح های پژوهشی در سامانۀ ملیّ سمات و 
دریافت شناســۀ رهگیری و انعقاد قرارداد، محدود و تعریف شده است، مهلت ارسال پیشنهاده 

تمدید نخواهد شد و پنجم آبان، زمان اعلام نتایج داوری پیشنهاده ها خواهد بود.

درآمد میلیونی ترامپ از هالیوود
براســاس گزارش مالی منتشرشده از 
درآمد »دونالد ترامپ« در سال 201۹، 
رئیس جمهور ایــالات متحده هنوز از 
سه دهه فعالیتش در صنعت تلویزیون 

و فیلم درآمد دارد.
به گزارش روزنامه»صبح امروز« و به 
نقل از هالیوودریپورتر، گزارشات مالی 

کــه روز جمعه درباره جزئیــات درآمد و دارایی های »دونالد ترامــپ« رئیس جمهور ایالات 
متحده منتشر شده نشان می دهند، با اینکه بخش اعظمی از درآمد ترامپ از املاکی همچون 
تفرجگاه »ترنبری« در اســکاتلند اســت اما بخشــی از درآمد او همچنان از هالیوود تامین 
می شود.بزرگترین منبع درآمد هالیوودی ترامپ به کمپانی تهیه کنندگی برنامه های تلوزیونی 

»ترامپ پروداکشنز«  که در سال 200۴ تاسیس شده است، مربوط می شود.
براســاس گزارشات، سود کمپانی »ترامپ پروداکشــنز« برای ترامپ در سال 201۹ بیش از 

1.۶ میلیون دلار بوده که بیشتر این مبلغ بابت حق پخش مجموعه »کارآموز« بوده است.
امــا این تنهــا درآمد ترامپ از هالیوود نبوده اســت. ترامپ در ســال  201۹ مقرری معادل 
۷۷808 دلار از انحمن بازیگران فیلم آمریکا و 8۷2۴ دلار از فدراسیون آمریکایی هنرمندان 
تلویزیون و رادیو دریافت کرده است.او همچین مبالغی برای فعالیتش در سینما دریافت کرده 
است. طبق گزارشات منتشرشده، ترامپ مبلغی تقریبی 201 الی هزار دلار را از »ان بی سی 

یونیورسال« برای بازی در فیلم »حقه بازان کوچک« دریافت کرده است.

خبر

واکنش هنرمندان به ثبت جهانی خوشنویسی اسلامی به نام ترکیه و کشورهای عربی؛

غفلت مسئولین در ثبت میراث ایرانی
خوشنویســی، جنبه هایی از سنت را در دل 
خــود دارد و تقریبا در تمــام فرهنگ ها به 
چشم می خورد اما در مشرق زمین و به ویژه 
در ســرزمین های اســلامی و ایران در قله 
هنرهای بصری واقع اســت. اما خوشنویسی 
کــه هنر کهــن ایرانیــان و از ارکان اصلی 
فرهنگ ایران زمین اســت، هنوز در فهرست 
میراث ناملموس یونســکو به ثبت نرســیده 
اســت و همین مســئله باعث شــده است 
کشــورهای دیگری که ادعایــی در زمینه 
خوشنویســی دارند، از این فرصت اســتفاده 
کــرده و برای ثبت این هنر به نام خود اقدام 

کنند.
به گزارش روزنامه»صبــح امروز«و به نقل 
از هنرآنلایــن چندی پیش مســئولین ثبت 
آثــار تاریخی و فرهنگــی در وزارت میراث 
فرهنگــی و گردشــگری، از ثبــت جهانی 
خوشنویسی ایران در سال 2022 در یونسکو 
خبر دادند. اما در این میان کشــور ترکیه در 
25 مارس 2020 )۶ فروردین 13۹۹( پرونده 
»خوشنویسی اســلامی« را با شماره 1۶8۴ 
در فهرست یونســکو برای بررسی در سال 
2021 ثبت کرده است. این کشور برای ثبت 
خوشنویســی اســلامی در میراث ناملموس 
یونســکو از شــعار »قرآن در مکه نازل شد، 
در مصر تلاوت شــد و در اســتانبول نوشته 
شده است« اســتفاده کرده و به این ترتیب 
تاریخچــه هنر خوشنویســی و کتابت قرآن 
را تحریــف کرده اســت. همچنین در تاریخ 
30 مــارس 2020 )11 فروردیــن 13۹۹( 
نیز از سوی کشــورهای عربستان سعودی، 
الجزایــر، بحرین، مصر، عراق، اردن، کویت، 
لبنان، موریتانی، مراکش، عمان، فلســطین، 
ســودان، تونــس، امارات متحــده عربی و 
یمن؛ پرونده ای مشترک با شماره 1۷18 در 
فهرســت میراث ناملموس یونسکو با عنوان 
»خوشنویســی عربی، مهارت ها و شیوه ها« 
برای بررسی در سال 2021 ثبت شده است.

اگرچه ثبــت در میراث ناملموس ســازمان 
یونسکو جنبه انحصار ندارد و کشورهایی که 
دارای یک عنصر مشترک فرهنگی هستند، 
می توانند آن را در میراث ناملموس یونسکو 
به نام خود ثبت کنند، اما هم زمانی ارائه این 
دو پرونده و ثبت آنها به نام این کشــورها، 
نشــان می دهد که جایگاه ایــران در کتابت 
قــرآن به خط عربی که ســابقه آن به قرن 
چهارم هجری قمری می رسد به حاشیه رانده 
خواهد شد و شــاید پرونده ای که قرار است 
ایران به یونســکو ارائه دهد را فقط منوط به 
این  خوشنویسی فارســی کند.برای بررسی 
موضوع با نایب رئیس شــورای عالی انجمن 
خوشنویســان ایــران و یکــی از هنرمندان 
برجســته خوشنویسی گفت وگویی داشتیم تا 

نظرات آنها را در این باره جویا شویم.
امکان ثبت مشترک پروژه

و  علی اشــرف صندوق آبادی، خوشــنویس 

نایب رئیس شورای عالی انجمن خوشنویسان 
ایــران در گفت وگــو با هنرآنلایــن با ادای 
احترام به همه کشــورهای همســایه که در 
فعالیت می کنند؛ گفت:  حوزه خوشنویســی 
پیــش  از این گزینه هــای فرهنگی و هنری 
وجود داشــته اســت که به صورت مشترک 
توسط کشــورهای مختلف در میراث جهانی 
یونســکو ثبت  شده اند. در زمینه خوشنویسی 
اســلامی هم با توجه به اینکه ایران، ترکیه 
و کشورهای اســلامی در این زمینه فعالیت 
می کننــد می تواننــد این پرونــده را به طور 
مشــترک ثبت کنند. اما اینکه کشور ترکیه 
بخواهد با شعارســازی، مدارک و مستنداتی 
ایجاد کند تا بتواند بخشــی از گنجینه های 
فرهنگی و هنری ریشــه دار ما را به نام خود 
کند قابل پذیرش نیســت. ایــن مانند همان 
کاری است که درباره مولانا انجام دادند و در 
طول سال ها کاری کردند که جهانیان مولانا 

را به نام رومی بشناسند.
صندوق آبــادی ادامه داد: آنهــا می خواهند 
افتخــارات مــا را به نــام خود ثبــت کنند 
اما واقعیت این اســت که ایران خاســتگاه 
بسیاری از خطوط بوده و حتی خطوط عربی 
مانند نســخ و ثلث نیز توســط یک ایرانی 

شکل گرفته اند. ابن مقله به عنوان اولین مبتکر 
خوشنویسی اسلامی شناخته می شود و او با 
بررســی و نظم بخشیدن به خطوط مختلف 
رایج در زمان خود، خطوط شــش گانه را به 
وجــود آورد. آن زمان کشــورهای عربی در 
خطوط کوفی ســابقه ای داشــتند ولی آنچه 
توسط ابن مقله به وجود آمد تابه حال ماندگار 

شده است.
ترکیه سابقه چندانی در خط نستعلیق 

ندارد
او با بیــان اینکــه درباره خطــوط تعلیق، 

نمی تواند  نستعلیق و شکسته نستعلیق کسی 
در ایرانی بودن آنها شبهه ایجاد کند، افزود: 
ترکیه ســابقه چندانی در خط نستعلیق ندارد 
و از زمانی که میرعماد در اســتانبول حضور 
پیدا کرد خط نســتعلیق در این کشور رواج 
یافــت. با این حال آنها تــلاش می کنند این 
دوره 500 ساله را به کل تاریخ خوشنویسی 
تعمیــم دهند و آن را از آن خود کنند. اگرچه 
در ترکیه فعالیت هایی در زمینه خوشنویسی 
انجام می شود اما خاستگاه همه این خطوط 
از ایــران اســت و متولیــان فرهنگی مانند 
میــراث فرهنگــی، وزارت ارشــاد، انجمن 
خوشنویسان و دفتر یونســکو در ایران باید 
به سرعت برای ثبت خوشنویسی ایرانی اقدام 
کنند. فعالیت هایی که ترکیه و کشــورهای 
عربی برای ثبت خوشنویسی اسلامی داشتند 
و اقدامات قبلی کشورهای مختلف باید برای 
ما تجربه ای شــود که قدر داشته های خود را 

بدانیم و آنها را به ثبت برسانیم.
باید امانت دار میراث گذشتگان خود 

باشیم
صندوق آبادی افزود: خوشنویســی به مفهوم 
عام آن می تواند به صورت مشــترک توسط 
کشورهای مختلف به ثبت برسد اما می بینیم 
که کشورهای دیگر نه تنها در زمینه خطوط 
غیر فارســی، که حتــی در خطوطی مانند 
نستعلیق و تعلیق و شکسته که رسماً به خط 
فارسی معروف هستند نیز تلاش می کنند تا 
آنها را به نام خود کنند. ما نباید از این مسئله 
غافل باشیم و باید امانت دار میراث گذشتگان 
خود باشیم و با برنامه های درازمدت ابتدا آنها 

را ثبت ملی و پس از آن ثبت جهانی کنیم.
او دربــاره اقدامات انجمن خوشنویســان در 
این زمینه گفت: انجمن خوشنویسان قدرت 
اجرایــی نــدارد، اما به عنــوان یک انجمن 
مردم نهــاد اقدامات مختلفــی در این زمینه 
انجــام داده اســت. ما حدود ۴ ســال پیش 
مکاتباتی با متولیــان فرهنگی مانند وزارت 
ارشــاد و میراث فرهنگی داشــتیم تا برای 
ثبت خوشنویسی اقدام کنند. انجمن آمادگی 
هرگونه همکاری دارد و از هیچ گونه حمایت 
و کمکی برای این موضوع دریغ نمی کند اما 
متولی این جریان ســازمان میراث فرهنگی 
است که باید بسترسازی لازم را انجام دهد.

این خوشنویس ادامه داد: از چند سال پیش 
به شورای فرهنگ عمومی درخواست دادیم 
که هفته خوشنویســی در مهرمــاه را وارد 
تقویم کنند، اما هنوز این اتفاق نیفتاده است. 
ایران با داشتن هفته خوشنویسی و برگزاری 
زمینــه خطــوط مختلف  در  رویدادهایــی 
می تواند هنر خوشنویسی را ارج نهاده و اسناد 
و مدارک خوبی برای ارائه به یونسکو و ثبت 

این خطوط فراهم کند.
باید از این اتفاقات درس بگیریم

صندوق آبادی با اشــاره به اعتراض ایران به 
یونسکو در زمینه ثبت خطوط اسلامی گفت: 

مسئولین میراث فرهنگی در این زمینه اقدام 
کرده اند و انجمن نیز پیگیر آن اســت که نام 
ایران حتماً در زمینه خطوط اســلامی ثبت 
شود. اگر خود ما قدر داشته هایمان را بدانیم و 
متولیان فرهنگی به این ماجرا توجه بیشتری 
کنند اصلًا گرفتار چنین شرایطی نمی شویم. 
همه ما باید از این اتفاقات درس بگیریم که 
متناسب با موقعیت و شرایط و با آینده نگری 

با میراث فرهنگی و هنری خود رفتار کنیم.
ایران در خطوط نسخ و ثلث حرف زیادی 

برای گفتن دارد
عین الدین صادق زاده، هنرمند خوشــنویس 
بــا اشــاره به ســابقه دیرین خوشنویســی 
اســلامی در ایران گفت: در قرن ۴ هجری 
یک خوشــنویس شــیرازی به اسم ابن مقله 
با ابداع و تنظیم خطوط شــش گانه و اصول 
دوازده گانه خوشنویســی تحول عظیمی در 
ســیر نگارش حروف به وجود آورد که نقطه 
عطفی در خوشنویسی اســلامی است. این 
موضوع نشــان می دهد کــه حتی خطوطی 
که توسط کشورهای عربی و ترکیه استفاده 

می شوند نیز منشأ و اصل آنها ایرانی است.
او بــا بیان اینکــه ایرانیان در طــول تاریخ 
در خطوط نســخ و ثلث حــرف زیادی برای 
گفتن داشــته اند، افزود: چنین اختلافاتی در 
قرن های گذشــته نیز وجود داشت و خطوط 
به نام نســخ عربی یا نســخ ایرانی معرفی 
می شــدند. با این حال به جز خط های تعلیق، 
نستعلیق و شکسته نستعلیق که به طور کامل 
متعلق به ایران هســتند، درباره سایر خطوط 
نمی توان آنها را به کشور خاصی نسبت داد، 
زیــرا آنها متعلق به تمدن اســلامی و همه 

کشورهای این حوزه تمدنی هستند.
تمدن اسلامی معطوف به چند کشور 

خاص نیست
صادق زاده ادامه داد: اسلام یک تفکر داشت 
که پــس از ورود به کشــورهای مختلف با 
تمدن آن ها آمیخته شــد و از دل تمام آنها 
تمدن اســلامی به وجود آمد. پس از اسلام 
معماری، هنرهای نوشتاری، تصویری و... در 
هر کشور شکل خاصی پیدا کرد و بر اساس 
ذائقــه ملی مردم آن منطقه شــکل گرفت. 
بنابراین تمدن اســلامی معطــوف به چند 
کشور خاص نیســت و نمی توان داشته های 

آن را به نام کشور خاصی ثبت کرد.
او بــا بیان اینکــه نادیده گرفتــن ایران در 
است،  بی انصافی  قطعا  اسلامی  خوشنویسی 
ادامــه داد: این مســئله ناشــی از کم کاری 
بانیان خوشنویسی مانند انجمن خوشنویسان 
و بیش از آن کم کاری ســازمان هایی مانند 
میراث فرهنگی کشــور اســت. زیرا چنین 
اقداماتی باید از سوی نهادهای دولتی انجام 
شــود و آنها بایــد از انجمن خوشنویســان 
می خواســتند که مقدمات ثبت خوشنویسی 
و تهیه پرونده هــای تخصصی آن را هرچه 
زودتر انجام دهند. انجمن خوشنویســان در 

سال های اخیر به دلیل مشکلات داخلی که 
در آن پیــش آمده بود مســائل مهمی مانند 
ثبت خوشنویسی را نادیده گرفت، درحالی که 
حتی با وجود چنین مسائلی باید به کارهای 
مهم تری مانند زمینه سازی برای ثبت جهانی 
خوشنویسی توجه می شد و این وظیفه میراث 
فرهنگی است که باید از انجمن می خواست 

به این مسئله ملی بپردازد.
غفلت مسئولین، عامل به ثبت رسیدن آثار 

به نام کشورهای دیگر
صادق زاده افزود: یکی از مشــکلات بزرگ 
ما این است که معمولًا منتظر می نشینیم تا 
اتفاقــی بیفتد و بعد به آن اعتراض می کنیم، 
حفظ  بــرای  هیچ گاه  خودمــان  درحالی که 
داشــته های خود تلاش نمی کنیم. این یک 
رخــوت تاریخی اســت که باعث می شــود 
داشــته های خود را نادیده بگیریم و پس  از 
آنکه دیگران آنهــا را از ما گرفتند قصد این 
را داشــته باشــیم که حقانیت خود را ثابت 
کنیم. در زمینه خوشنویســی نیز شــاهد آن 
هستیم که مانند تعداد دیگری از آثار هنری 
و فرهنگی که متعلق به کشــور ما هستند، 
غفلت مســئولین باعث شــده آنهــا به نام 

کشورهای دیگری به ثبت برسند.
او بــا بیــان اینکه این مســائل ناشــی از 
بی اعتنایــی به هویت ملی اســت، گفت: به 
نظر می رسد مســئولین دغدغه ای برای این 
مســائل ندارند. بنابراین پس از آن که چنین 
اتفاقاتی رخ می دهد و بخش فرهیخته جامعه 
به آن توجه می کنند، تازه مسئولین احساس 
می کنند که باید واکنشی نشان دهند. سوال 
این اســت که چرا میــراث فرهنگی پیگیر 
این مسائل نیســت و پیش از آن که چنین 
اتفاقاتی بیفتد اقدامــی انجام نمی دهند؟ در 
این مسائل انگشت اشاره بیشتر از هنرمندان 
و انجمن خوشنویســان، به ســمت وزارت 

میراث فرهنگی است.

صندوق آبادی: 
اینکه کشور ترکیه بخواهد 
با شعارسازی، مدارک و 
مستنداتی ایجاد کند تا 
بتواند بخشی از گنجینه های 
فرهنگی و هنری ریشه دار 
ما را به نام خود کند 
قابل پذیرش نیست. این 
مانند همان کاری است که 
درباره مولانا انجام دادند و 
در طول سال ها کاری کردند 
که جهانیان مولانا را به نام 
رومی بشناسند

صادق زاده: این یک 
رخوت تاریخی است که باعث 
می شود داشته های خود را 
نادیده بگیریم و پس  از آنکه 
دیگران آنها را از ما گرفتند 
قصد این را داشته باشیم که 
حقانیت خود را ثابت کنیم. 
در زمینه خوشنویسی نیز 
شاهد آن هستیم که مانند 
تعداد دیگری از آثار هنری و 
فرهنگی که متعلق به کشور ما 
هستند، غفلت مسئولین باعث 
شده آنها به نام کشورهای 

دیگری به ثبت برسند

درخشش اعضای کانون پرورش فکری در 
جشنواره نقاشی صلح و دوستی

۹ فیلم ایرانی در جشنواره فیلم 
»یونیورسال« 

چهار عضــو مراکز کانــون پرورش 
فکــری کــودکان و نوجوانــان در 
ششمین جشنواره ملی نقاشی »صلح 
و دوســتی« جمعیــت هلال احمــر 
جمهوری اسلامی ایران در سال ۹8 

درخشیدند.
به گزارش روزنامه»صبح امروز« و به 

نقــل از اداره کل روابط عمومی و امــور بین الملل کانون، 
نیما اصغریان، 13 ساله عضو مرکز فرهنگی هنری میامی 
در استان سمنان، زینب دقیقی هفت ساله و ترنم فتحی نیا 
هشــت ســاله هر دو عضو مرکز فرهنگی هنری شماره 1 
انزلی در اســتان گیلان و آناهیتا افشــاری توانا 10 ســاله 

عضو مرکز فرهنگی هنری شــماره 
1 همــدان، به عنوان برگزیدگان این 
دوره از جشــنواره ملی نقاشی صلح و 

دوستی معرفی شدند.
این جشــنواره  ملی نقاشــی با هدف 
فعالیت های  آموزش  و  فرهنگ سازی 
امــدادی و بشردوســتانه با موضوع 
همیاری، نوع دوســتی و کمک برای خردسالان و کودکان 

۴ تا 12 ساله برگزار شد. 
کانون پرورش فکری کــودکان و نوجوانان با 38۶ اثر در 
ششمین جشــنواره ملی نقاشــی صلح و دوستی جمعیت 

هلال احمر شرکت کرده بود.

مجموعه ای از ۹ فیلم کوتاه، داســتانی و 
مســتند ایرانی در جشنواره فیلم مستقل 
یونیورسال آمریکا به روی پرده می روند.

به گزارش روزنامه»صبح امروز« و به نقل 
از ایسنا، در این رویداد سینمایی مستقل 
که ویژه استعدادهای نوی سینمای جهان 
اســت، فیلم های »من خواب های مادرم 

را میبینــم« ســاخته حجت غلامی، »نیوســان« از مهیار 
فروزنده اصل، »والس سال های خاکستری« به کارگردانی 
علی حســینی و راحیل بوســتانی و »زنانی که با گرگ ها 
دویده اند« ساخته امیراطهر ســهیلی در بخش فیلم کوتاه 

جشنواره حضور دارند.

رضا  از  شیرین«  »قصر  همچنین 
میرکریمی، »آرینا« به کارگردانی 
احمــد تجری و »ســرکوب« از 
رضا گــوران در بخش فیلم های 
سینمایی درام و دو فیلم »شب را 
و روز را، هنوز را« ســاخته فرهاد 
ادامه  »کیارســتمی  و  عیوضــی 
دارد« به کارگردانی احسان ناجی در بخش مستند جشنواره 

فیلم یونیورسال حضور دارند.
دهمین جشــنواره  فیلم یونیورســال آمریکا به دلیل شیوع 
ویروس کرونا از 22 تا 2۴ اوت )اول تا ســوم شهریور( به 

صورت انلاین برگزار می شود.
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کسب رتبه نخست اشتغال زایی توسط 
اداره میراث فرهنگی قوچان 

رئیس اداره میراث فرهنگی، گردشــگری و 
صنایع دســتی قوچان از کسب رتبه نخست 

اشتغالزایی در این شهرستان خبر داد.
بــه گزارش صبح امروز جواد رجبی با اعلام 
این خبر افــزود: با راه انــدازی کارگاه های 
صنایع دســتی در این شهرستان برای 1۷۹ 
نفر اشــتغال مســتقیم و 180 نفر اشتغال 

غیرمستقیم ایجاد کرده است.
او با بیان این که بیش از ۷00  هنرمند صنایع دســتی در این شهرســتان فعال هستند، ادامه 
داد: این هنرمندان در کارگاه های هنرهای ســنتی و صنایع دستی مانند چارق دوزی، نمدمالی، 

گلیم بافی، پوستین دوزی، تلفیق گلیم و فرش، میناکاری و... فعالیت می کنند.
رجبی با اشاره به اشتغالزایی بخش اقامتگاه های بوم گردی گفت: موافقت اصولی 11 اقامتگاه 

بوم گردی در شهرستان قوچان صادر شده که در هفته دولت افتتاح می شود.
او افزود: در این بخش زمینه اشــتغال بیش از 30 نفر به صورت مســتقیم و حدود50 نفر به 

صورت غیر مستقیم در این حوزه نیز فراهم شده است.
او تصریح کرد: با توجه به تلاش های انجام شــده این اداره رتبه اول ایجاد اشتغال در قوچان 
را کسب کرد و در جلسه کارگروه مهارت شهرستان توسط مدیر کل فنی و حرفه ای استان و 

فرماندار شهرستان از تلاش های مدیریت و پرسنل این اداره تقدیرشد.
رجبی خاطر یادآور شد:این موفقیت با تلاش و همراهی پرسنل و کارکنان اداره میراث فرهنگی، 
گردشگری و صنایع دســتی قوچان محقق شد، با همین دلیل در جلسه ای جداگانه با اهدای 

لوح تقدیر از تلاش این همکاران قدردانی شد.
شهرســتان قوچان که در فاصله حدود 125 کیلومتری از مشهد مرکز استان خراسان رضوی 
قرار دارد، دارای 1۴۷ اثر تاریخی، طبیعی، تپه و محوطه شناســایی شده است که 50 اثر آن 

در فهرست آثار ملی به ثبت رسیده است.

»محله امید«؛ طرحی برای مشارکت 
شهروندان در کاهش آسیب  های اجتماعی

سرپرســت معاونت اجتماعی و مشــارکت های ســازمان اجتماعی و 
فرهنگی شــهرداری مشــهد از اجرای طرح »محلــه امید« با هدف 

کاهش آسیب های اجتماعی در 2۷ محله شهر خبر داد.
بــه گزارش صبح امروز، رضا دانایی با بیان این خبر اظهار کرد: طرح 
»محله امید« با حضور و مشــارکت شــهروندان در شناسایی مسائل 

اجتماعی و فرهنگی سطح محلات اجرا خواهد شد.
وی با اشــاره به جزئیات این طرح افزود: در این طرح، کارگروه  های 
اجتماعی با حضور اعضای منتخب شورای اجتماعی محله، نمایندگان 

سمن  های فعال محلات و یک تسهیل گر اجتماعی تشکیل خواهد شد.
سرپرست معاونت اجتماعی و مشارکت های ســازمان اجتماعی و فرهنگی شهرداری مشهد 
بیان کرد: از جمله وظایف این کارگروه، نظرخواهی از ســاکنان محله در خصوص نقاط قوت 
و ضعف محله، احصای آسیب های اجتماعی دارای اولویت و طراحی اقدامات مشارکت محور 
اســت. در تمام مراحل این طرح نیز استادان و پژوهشگران اجتماعی برای پیشبرد بهتر طرح 

در کنار کارگروه اجتماعی محله حضور خواهند داشت.
دانایی درباره چشــم انداز طرح »محله امید« خاطرنشــان کرد: سعی بر این است تا اقدامات 
طراحی شــده، مشــارکت  محور بوده و با تکیه بر ظرفیت های موجود در سطح محله اجرایی 
شود. هدف از اجرای این طرح، فعال ســازی ظرفیت های محلی، بسترسازی برای مشارکت 
شــهروندان، افزایش حس تعلق محلی و کاهش مســائل اجتماعی بــا تکیه بر ظرفیت های 

موجود است.گفتنی است در گام نخست، این طرح در 2۷ محله مشهد اجرا خواهد شد.

پیش بینی بارش های رگباری برای نیمه 
شمالی استان

بارش های رگباری همــراه با رعد و برق از 
امروز )دوشنبه( خراسان رضوی به ویژه نیمه 

شمالی این استان را فرا می گیرد.
به گــزارش صبح امروز کارشــناس مرکز 
پیش بینی اداره کل هواشناســی خراســان 
رضوی گفت: این بارش ها از عصر دوشنبه 
در ایــن اســتان آغاز می شــود و تــا روز 

چهارشنبه هفته جاری ادامه دارد.
فریدون ســنگچولی افزود: بارش های پیش بینی شــده که در نواحی شمالی خراسان رضوی 
قابل توجه خواهد بود،  همراه با وزش باد و بیشتر در عصر روزهای یاد شده رخ خواهد داد.

وی با بیان اینکه میانگین دمای هوا تا روز دوشــنبه هفته جاری در خراســان رضوی روند 
افزایشــی دارد ادامه داد: بیشینه دمای هوای امروز مشهد 35 درجه سلسیوس پیش بینی شده 
که نســبت به دیروز سه درجه افزایش دارد.کارشــناس مرکز پیش بینی اداره کل هواشناسی 
خراســان رضوی گفت: بیشینه دمای هوای مشهد برای فردا به 3۷ درجه خواهد رسید و روز 

سه شنبه هفته جاری چند درجه کاهش خواهد یافت.
 

اصلاح هندسی و اجرای طرح تقدم عابر پیاده 
در منطقه هشت

سرپرست شهرداری منطقه هشت از اجرای 
پروژه حق تقــدم عابر پیاده در تقاطع ملک 
الشــعرا بهار-جهــاد، امام خمینــی )ره(- 
امام خمینی 80، کوهســنگی- الندشــت، 
کوهســنگی- ملاصدرا، کوهسنگی- ابوذر، 
کوهســنگی- امیر کبیر و کوهسنگی- رضا 

با اعتبار بالغ بر 13 میلیارد ریال خبر داد.
به گزارش صبح امــروز امید رضا رحمانیان 

بــا اعلام این خبر اظهار کرد: این طرح در راســتای ارتقا ســطح فرهنگ ترافیکی، با هدف 
ایجاد انضباط حرکتی عابران و خودروهای سواری در مرحله نخست تقاطع های خیابان امام 
خمینی)ره(، بهار، امام خمینی)ره( )چهار راه لشــگر تــا بازار حکیم( و خیابان بهار با اعتباری 
بالغ بر پنج میلیارد تومان به اجرا در آمد و در مرحله دوم طرح تقاطع های ملک الشعرا بهار-
جهاد ، امام خمینی )ره( - امام خمینی 80 ، کوهســنگی- الندشــت، کوهسنگی- ملاصدرا، 
کوهســنگی- ابوذر، کوهسنگی- امیر کبیر و کوهســنگی- رضا با اعتبار 13 ریال در دستور 

کار اجرا قرار گرفت.
وی افزود: باید با مدیریت صحیح و برنامه در حوزه مدیریت شــهری و مهندسی ترافیک، به 
دنبال تردد آســان و ایمن باشیم تا با اجرای پروژه حق تقدم عابر پیاده در آرام سازی ترافیک 

و کاهش ترافیک و آلودگی های صوتی و زیست محیطی گام برداریم.
سرپرست شــهرداری منطقه هشت افزود: افزایش ایمنی عبور عرضی عابرین پیاده، افزایش 
سطح فرهنگ عابران پیاده و استفاده از محل های مشخص شده و شاخص کردن محل عبور 

عابر پباده برای رانندگان از اهداف اجرای این پروژه بزرگ است.

خبر

شهردار منطقه پنج مشهد گفت: در حال 
پیگیری برای راه اندازی مرکز ساماندهی 
انبارهای ضایعات در جاده رضویه هستیم 
تا مشــکل وجــود انبارهــای غیرمجاز 
ضایعات در ســطح شهر به صورت ریشه 

ای حل شود.
به گزارش صبح امروز حسین عبدالله زاده 
که در ادامه طرح نهضت پاسخگویی، از 
محل دفتر کار خود، پاســخگوی تماس 
های مردمی 13۷ بود، در پاســخ به یکی 
از درخواست های پرتکرار مردمی اظهار 

کرد: شیوع ویروس کرونا و مشکلات اقتصادی باعث شده است که موضوع زباله گردی و تفکیک غیر 
مجاز زباله و به دنبال آن، راه اندازی انبارهای غیر مجاز ضایعات در سطح شهر و منطقه افزایش یابد 
که در همین راســتا، از ابتدای سال جاری، جهت مقابله با این معضل، پلمب 20 مرکز از ابتدای سال 

جاری و در پی درخواست های مردمی 13۷ انجام شده است.
وی افزود: برای حل اساســی این مشــکل در حال راه اندازی مرکز ســاماندهی انبارهای ضایعات در 
زمینی به مســاحت 2۷ هکتار در جاده رضویه هســتیم تا همزمان با پلمب این انبارها در سطح شهر، 

انبارهای ضایعات به محل مورد نظر انتقال یابند.
کلنگ زنی احداث فرهنگسرا و سالن ورزشی در عباس آباد

شــهردار منطقه 5 در ادامه با اشاره به تحقق 11۶ درصد از درآمدهای چهار ماهه نخست سال جاری 
این منطقه، بیان کرد: از ابتدای ســال جاری تاکنون، 2۷0 هزار گل فصلی، 850 درخت و یک هزار و 
850 گل دائمی، در ســطح منطقه کاشته شده است و اجرای فاز دوم پارک خطی مفتح شرقی نیز در 

دست مطالعه بوده که امیدواریم در سال جاری اجرایی شود.
عبدالله زاده خاطرنشان کرد: کلنگ زنی احداث فرهنگسرا و سالن ورزشی در عباس آباد که از داشتن 
زیرســاخت های مناسب محروم اســت، در حال پیگیری است که بخشی از اعتبار آن اختصاص یافته 

است و به زودی کار آن آغاز خواهد شد.
روکش آسفالت 9۰ هزار متر مربع از معابر منطقه پنج در چهار ماهه نخست سال جاری

وی اضافه کرد: تکمیل و اتمام دیواره های شــلوغ بازار نیز تــا چهار ماه آینده صورت خواهد گرفت. 
همچنین فاز اول پیاده روســازی خیابان علیمردانی با توجه به درخواست های مردمی 13۷، در دستور 
کار قرار گرفته اســت و بازگشــایی بولوار الزهرا )س( نیز تا انتهای تابستان سال جاری صورت خواهد 

گرفت.
شهردار منطقه پنج در پاسخ به درخواست های تعدادی از شهروندان در خصوص آسفالت معابر، تصریح 
کرد: در ســال گذشــته، 1۶0 هزار متر مربع از معابر سطح منطقه روکش و لکه گیری آسفالت شد که 
110 هزار متر مربع از آن، لکه گیری آسفالت بود، در سال جاری نیز تاکنون ۹0 هزار متر مربع از معابر 
سطح منطقه، زیر پوشش روکش آسفالت قرار گرفته است و 15 هزار متر مربع نیز در حال انجام است.

مدیرعامل ســازمان مدیریت حمل و نقل 
بار درون شهری و حومه شهرداری مشهد 
از صــدور 15 هزار 50۶ مجوز تردد ناوگان 
سنگین و نیمه ســنگین در ۹ ماه اخیر در 
امروز،  سطح شهر خبرداد.به گزارش صبح 
علــی باخرد با بیان این مطلب، اظهار کرد: 
اعمــال محدودیت  های زمانــی و مکانی 
وســایل نقلیه باری سنگین و نیمه سنگین 
به منظور کاهش آلودگی هوا و ساماندهی 
سفرهای روزانه شهری در حال اجرا است.

وی افــزود: ورود ناوگان ســنگین و نیمه 
ســنگین به محدوده مرکزی شهر از ابتدای شهریور ماه سال قبل به شدت کنترل و از ورود ناوگان به این 
منطقه بدون داشتن مجوز جلوگیری خواهد شد.مدیرعامل سازمان مدیریت حمل و نقل بار درون شهری و 
حومه شهرداری مشهد با اشاره به اینکه مجوزهای تردد در محدوده های زمانی و مکانی به صورت موردی 
یا مدت  دار صادر می شــود، بیان کرد: مجوز تردد موردی به منظور فراهم آوردن امکان تردد ناوگان باری 
برون شهری و همچنین ناوگان باری درون شهری دارای پروانه فعالیت، به صورت یک تا سه روزه و مجوز 
تردد مدت  دار تنها برای ناوگان باری دارای پروانه فعالیت ســنگین و نیمه سنگین در محدوده های مکانی 
و زمانی، به صورت یک ماهه تا سه ماهه صادر و مجوز مدت  دار برای محدوده قرمز به صورت هفتگی تا 
یک ماه صادر می  شــود.باخرد ضمن درخواست از رانندگان حمل بار جهت اخذ مجوز تردد زمانی و مکانی، 

خاطرنشان کرد: ورود بدون مجوز به محدوده  های اعلامی اعمال قانون ناوگان را در پی خواهد داشت.
وی با اشاره به محدوده تردد قرمز، اضافه کرد: این بخش شامل هسته مرکزی شهر منطبق بر محدوده زوج 
و فرد محدوده داخلی خیابان بهار، فدائیان اســلام، 1۷ شــهریور، بولوار وحدت، بولوار شهید کامیاب، شهید 
هاشــمی نژاد و امام خمینی )ره( می شود.مدیرعامل سازمان مدیریت حمل و نقل بار درون شهری و حومه 
شهرداری مشهد با بیان اینکه تردد در بولوار احمدآباد و بولوار ملک آباد پس از تایید کمیسیون و تنها با اخذ 
مجوز موردی مجاز خواهد بود، تصریح کرد: ساعت مجاز تردد در محدوده قرمز با اخذ مجوز برای بار فاسد 
نشــدنی از ساعت 22:00 تا ۹:00 است. همچنین ساعت مجاز تردد در محدوده قرمز با اخذ مجوز برای بار 
فاســد شدنی از ساعت 22:00 تا 10:00 است.باخرد با اشاره به محدوده تردد زرد، برای ناوگان حمل ونقل 
بار گفت: حدفاصل منطقه قرمز تا رینگ بزرگراهی شــامل بزرگراه غدیر، بابا نظر، چراغچی، آزادی، بولوار 

استقلال، معلم، شهید قانع، صیاد شیرازی، پیروزی و بزرگراه کلانتری محسوب می شود.
وی ادامه داد: ســاعت مجاز تردد در محدوده زرد با اخذ مجوز برای بار فاســد نشــدنی از ساعت 21:00 تا 
11:00 و 15:00 تا 1۷:00 است.مدیرعامل سازمان مدیریت حمل و نقل بار درون شهری و حومه شهرداری 
مشــهد بیان کرد: ســاعت مجاز تردد در محدوده زرد با اخذ مجوز برای بار فاسد شدنی از ساعت 21:00 تا 
12:00 و 15:00 تا 1۷:00 است.باخرد با اشاره به محدوده تردد سبز، گفت: محدوده خارج از محدوده زرد تا 
حریم شهر محسوب می شود. ساعت مجاز تردد در محدوده سبز با اخذ مجوز برای بار فاسد شدنی و فاسد 

نشدنی از ساعت 21:00 تا 15:00 است.
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صبح امروز خالی شدن زیر شهر مشهد را بررسی می کند:

زیر پای آسفالت خالیست
چندی پیش در منطقه قاسم آباد مشهد، چهارراه 
شهید فرامرز عباسی)بولوار جانباز( و هفته گذشته 
در چهارراه دانش مشــهد زمین نشست کرد، به 
نظر این نشست های پی در پی زمین در مشهد 
بی ارتباط با قطار شهری نباشد، نظر مدیر عامل 
شرکت قطارشهری مشــهد و دو عضو شورای 
شهر مشــهد درباره این فرونشست زمین را می 

خوانید.
نشست زمین و ورود آب به ایستگاه قطار 

شهری 
کیانوش کیامرز مدیر عامل شرکت قطارشهری 
مشــهد در خصوص نشســت زمین در خیابان 
دانش، اظهار کرد: یک نشست زمین در چهارراه 
دانش و ابتدای خط بی.آر.تی رخ داده که متاسفانه 
در مسیر ایستگاه قطار شهری قرار گرفته است.

وی افــزود: کارگران در زیر زمین مشــغول کار 
بودند که متوجه ورود آب به ایستگاه می شوند، 
ابتدا تصور می شــد که لوله آب ترکیده است اما 
سپس متوجه نشتی لوله و نشست زمین می شوند 
و محدوده برای ایمن سازی محیط مسدود شده 
اســت.مدیرعامل شرکت قطارشهری شهرداری 
مشهد خاطرنشان کرد: در چهارراه دانش لوله های 
آب و کانال آب های زیرسحطی زیادی وجود دارد 
که این امر ســبب ورود آب زیادی به ایســتگاه 
شده است.او یادآورشد: حل این مشکل بر عهده 
شرکت آب و فاضلاب اســت، اما به دلیل قرار 
گرفتن آن در مسیر ایستگاه قطار شهری، به این 

موضوع ورود پیدا کرده ایم.
نقشه دقیقی از زیرساخت تاسیسات درون 

زمین نداریم
رئیس کمیســیون خدمات شــهری، بهداشت، 
ســلامت و محیط زیست شورای اسلامی شهر 
مشهد گفت: متاســفانه ما در مشهد هیچ نقشه 
دقیقی از زیر ساخت تاسیسات درون زمین نداریم 
که این امر سبب می شود در هنگام وقوع  حوادثی 
مانند فرونشست زمین مدیریت شهری متحمل 

هزینه های سنگینی شود.
خصــوص  در  شــهری  حاجیــان  محمــد 
فرونشســت های زمین در مشــهد اظهار کرد: 
در مجموعه شــهرداری اداره ای به نام مدیریت 
بحران پدافند غیرعامل وجود دارد که بخشی از 

وظیفه این اداره تدوین و تبیین مســائل مرتبط 
با فرونشســت زمین اســت. همچنین مدیریت 
بحران موظف است تا امنیت و ایمنی شهر را در 
مجموعه شهرداری با دستگاه های دیگر در سطح 
استانداری و اداره کل مدیریت بحران استانداری 

هماهنگ کند.
وی افــزود: برخی ارگان ها و ســازمان ها مانند 
آتش نشانی در حین عملیات به دلیل نوع فعالیت 
و وجود خودروهای ســنگین فشــار زیادی به 
زمین وارد می کنند؛ بنابراین شهرداری با کمک 
ســازمان مدیریــت بحران ســامانه ای طراحی 
کرده است تا نقشــه ای از نقاط و ساختمان های 
قدیمی که در سطح شهر مشــهد وجود دارد را 
شناسایی و در این سامانه ثبت کنند که تا حدودی 
بررســی های لازم انجام و برخی نقاط شناسایی 
شده اســت. این امر سبب می شود که سازمانی 
مانند آتش نشــانی از نقاط ضعیف ســطح شهر 
آگاه باشــد. در زیر  سطح زمین شبکه عظیمی 
از لوله های آب،گاز، خطــوط برق، مخابرات و... 
وجود دارد، بــه خصوص لوله های گاز که حجم 
عظیمــی از گاز در لوله ها وجود دارد. این لوله ها 
مانند بمب انفجاری است که باید به آن ها توجه 
بسیاری داشــت. برهمین اساس شهرداری وارد 
کار شده است و دستگاه های دیگر را نیز دعوت 
کرده است تا اطلاعات کاملی از روند کاری خود 
به دلیل ضرورت ایجاد امنیت در ســطح شهر به 
ما ارائــه بدهند. امید داریم در این زمینه اتفاقات 

خوبی بیفتد.
نشتی ۱۵-3۰ درصدی لوله های آب شرب  

شهری در داخل زمین  
حاجیان شــهری در خصوص  فرونشست زمین 
در چهارراه دانش مشهد بیان کرد: در این خیابان 
خط ســوم مترو قطار شهری در حال اجرا است. 
خط لوله ســازمان آب و لولــه ای که مربوط به 
آبیاری فضای ســبز است از آن جا عبور می کند، 
اما این لوله ها که مربوط به شــهرداری هستند، 
سال هاســت که  بلااســتفاده مانده است. طبق 
بررسی های انجام شــده حدود 15تا 30 درصد 
لوله های آب شرب شهری در داخل زمین نشت 
دارند و طبق گزارشــاتی که به دست ما رسیده 
اســت متوجه شــدیم که لوله قطور انتقال آب 

شــهری نشــت پیدا کرده و به تدریج منجر به 
فرو نشست زمین شده است. خوشبختانه تلفات 

انسانی در این خصوص نداشته ایم.
عضو شــورای اسلامی شهر مشــهد ادامه داد:  
متاسفانه ما در مشــهد هیچ نقشه دقیقی از زیر 
ساخت تاسیسات درون زمین نداریم که این امر 
سب می شود، هنگام وقوع چنین حوادثی مدیریت 
شــهری متحمل هزینه های سنگینی شود.وی 
گفت: مســأله ای که در حال بررسی آن هستیم 
این اســت که بدانیم آیا قطار شهری در زمانی 
که تونل را ساخته است، از وجود این لوله مطلع 
بوده است یا خیر که قطعا باید خبر داشته باشند، 
زیرا لوله  ۴00 نشتی پیدا کرده است، لوله ای که 
قطر  آن۴0سانتی متر است. این امر را نمی توان 
نادیده گرفت. کارشناسان، بازرسان شهرداری و 
سازمان آب باید ورود پیدا کنند تا اتفاقات صورت 
گرفته را مورد بررســی قرار دهند تا اگر تخلفی 
انجام شــده، مشخص شود تا نگاه سازمان ها به 
ســمتی برود که وقتی وارد پروژه های عمرانی 
می شــوند  با دقت و وسواس بسیار زیادی کار را 
راه اندازی کنند. هنگام تحویل و تحول پروژه ها 
ســازمان تحویل گیرنده باید دقت بسیار زیادی 
داشته باشد تا ما دچار مسائل این چنینی نشویم.

رئیس کمیســیون خدمات شــهری، بهداشت، 
ســلامت و محیط زیست شورای اسلامی شهر 
مشــهد تصریح کرد: ســازمان آب به تدریج در 
حــال تعمیر لوله های انتقال آب در سطح شــهر 
اســت و لوله های قدیمی را با لوله های جدیدی 
که از جنس پلاســتیک  خاصی است و در برابر 
پوسیدگی مقاوم  هستند، تعویض می کند که این 
امر زمان بر و پرهزینه است. خدمات شهری باید 
مرتب این مســیرها را بازبینی کنند و تعمیرات 
لازم را به موقع انجام دهند تا ما شــاهد چنینی 

اتفاقاتی نباشیم.
برای جلوگیری از فرونشست های زمین به 

تونل انرژی نیاز داریم
هم چنین رئیس کمیسیون برنامه و بودجه شورای 
اسلامی شهر مشهد درخصوص فرونشست های 
زمین در خیابان های مشهد گفت: ساخت تونل 
انرژی بســیاری از مشکلات را برطرف می کند، 
زیرا در ایــن تونل ها قابلیت  بازدیــد و بازبینی، 

کنترل و نظارت تاسیسات همواره وجود دارد که 
البته ساخت این تونل ها هزینه هنگفتی خواهد 
داشت.بتول گندمی در خصوص فرونشست های 
زمین در خیابان امــام رضا، اظهار کرد:  دو کال 
شهرستانی و همچنین بخشی از کال قره خان از 
خیابان امام رضــا  )ع(  عبور می کند و طلاقی بین 
این دو نیــز در آنجا وجود دارد. همچنین در این 
خیابان خطــوط انتقال آب، گاز، برق و مخابرات 
هســته مرکزی شــهر و نیز خطــوط لوله آب 
شــهرداری که برای آبیاری فضای سبز استفاده 
می کند را داریم. خط انتقال  فاضلاب هم از این 

مسیر عبور می کند.
هر چهار ماه یک فرونشست زمین در تقاطع 

خیابان دانش داریم
وی افزود: در طول چندین دهه  بخشــی از این 
تاسیســات به مرور زمان دچار فرسودگی شده 
اســت که همین امر این قسمت از شهر را دچار 
مسأله کرده است. همچنین در این  محدوده خط 
ســه قطار شــهری در حال اجرا است که  یکی 
از دغدغه هایی که در این بخش از شــهر وجود 
دارد، همین عوامل اســت که  باعث فرونشست 
زمین به خصوص در تقاطع خیابان دانش شــده 
اســت و حدودا هر چهار ماه یــک بار اتفاقی در 
این قسمت رخ می دهد.رئیس کمیسیون برنامه 
و بودجه شورای اسلامی شهر مشهد با اشاره به 
اینکه ساخت تونل انرژی در قانون پیش بینی شده 
است و براســاس آن همه شرکت های خدمات 
شهری باید تاسیســات خود را از این تونل عبور 
دهند، بیان کرد: ســاخت تونل انرژی بســیاری 
از مشــکلات  را برطرف می کنــد، زیرا در این 
تونل ها قابلیت بازدید و بازبینی، کنترل و نظارت 
تاسیســات همواره وجود دارد. البته ساخت این 
تونل ها هزینه هنگفتی دارد، اما دغدغه هایمان را 
در این محور پرتردد شــهری که نگرانی در آن 
زیاد اســت را برطرف خواهد کرد.وی ادامه داد: 
ساخت این تونل انرژی اساسی ترین کاری است 
که باید انجام شــود که در قانون هم بر اجرای 
آن تاکید شــده اســت . این تونل در قسمتی از 
منطقه ثامن و بخشــی از طرح میدان شهدا اجرا 
شــده، اما متاسفانه شــرکت های خدماتی هنوز 
تاسیســات خود را به این تونل منتقل نکرده اند 

و برای بهره بــرداری از آن حرف و حدیث هایی 
دارند. این عدم همکاری می تواند چنین مسائل 
و مشکلاتی را برای شهر و شهروندان به دنبال 
داشته باشد. همچنین هزینه های سنگینی برای 
مدیریت شــهری دارد و خواهد داشــت و حتی 
ممکن است این نشست ها در زمانی اتفاق بیفتد 
که تردد شهروندان زیاد باشد و شاهد آسیب های 
جانی غیر قابل جبران باشیم.گندمی با بیان اینکه 
»از همه حوزه های خدماتی و مدیریت شهری در 
خواست دارم که به سمت اجرای یک کار اساسی 
بروند«، گفت: باید به فکر کار اساســی باشیم تا 
دیگر شاهد چنین اتفاقاتی نباشیم، زیرا فرونشست 
اخیر در خیابان دانش به دلیل  نشــت لوله های 
آبفا و شکست در دو خط لوله ۴00 و۶00 بود که 
این امر باعث  شده بود حجم بالایی از آب همراه 

با خاک وارد ایستگاه در حال ساخت مترو شود.
 تونل انرژی باید در هسته مرکزی  شهر 

ساخته شود 
وی خاطرنشان کرد: در این بخش از شهر مسأله 
زیــاد وجود دارد و نمی توانیم دســتگاه خدماتی 
خاصی را متهم کنیم.  همه باید دست به دست 
هم بدهند تا تونل انرژی در هسته مرکزی  شهر 
مشهد ساخته شود تا بتوانیم دغدغه ها را برطرف 
کنیم، شهرداری در مناطقی که کال  از آن قسمت 
عبور می کند را  مرتــب بازنگری کند و اگر نیاز 
به تقویت سازه ها باشــد این کار صورت بگیرد. 
البته شــهرداری در چند سال گذشته چندین بار 
این کار را انجام داده اســت، امــا نیاز داریم این 
کار با فوریت مجدد انجام شــود. این دغدغه ها 
بســیار مهم هستند، زیرا ممکن است هر لحظه 
با یک فرونشست، سرنشینان خودرو یا اتوبوسی 
دچار مسأله شوند که این امر همیشه نگران کننده 
است.گندمی افزود: موضوع مهم دیگری که باید 
حتما به آن توجه شــود  این است که یک نقشه 
جی. آی.سی )Gis(از تاسیسات زیر زمین داشته 
باشــیم، زیرا وجود این نقشه سبب می شود تا در 
مواقع بحران سرعت ورود، ارائه خدمات و کیفیت 
خدمات توسط حوزه بحران بالا رود. خوشبختانه 
همه دستگاه های خدماتی داده لازم را دارند و اگر 
این داده در اختیار سازمان فاوا قرار گیرد این مهم 

نیز محقق می شود.
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جواب رد جهانبهش به پیشنهاد غول ترکیه
دنیای ورزش تورنتو نوشت: باشگاه گالاتاسرای ترکیه با هدایت فاتح تریم خواهان جذب علیرضا جهانبخش 
بازیکن ایرانی تیم برایتون شده اما این بازیکن به هلندی ها چراغ سبز نشان داده است و احتمالا فصل بعد 
در هلند توپ می زند.علیرضا جهانبخش فصل خوبی را با برایتون پشت سر نگذاشت و این بازیکن در اغلب 
مســابقات حتی در لیست 18 نفره بازیکنان تیمش قرار نداشت. »گراهام پاتر« سرمربی برایتون در یکی از 
آخرین مصاحبه های خود اعلام کرد که جهانبخش مثل هر بازیکن دیگری دوست دارد بیشتر بازی کند و 
به همین خاطر از نیمکت نشینی در برایتون احساس ناامیدی می کند.در روزهای گذشته رسانه های هلند 
گزارش دادند باشگاه های آیندهون و آژاکس خواهان به خدمت گرفتن جهانبخش هستند؛ بازیکنی که در 
تیم آلمار هلند خوش درخشیده و حتی عنوان آقای گلی این کشور را کسب کرده بود.روز گذشته هم چند 
رسانه ترکیه خبر دادند باشگاه فنرباغچه جهانبخش را برای تقویت خط حمله خود برای فصل بعد زیر نظر 
دارد. از سوی دیگر امروز سایت »فوتو اسپور« ترکیه مدعی شد »فاتح تریم« سرمربی سرشناس تیم فوتبال 
گالاتاســرای از مسئولان این باشگاه درخواست کرده زمینه جذب جهانبخش را فراهم کنند.فوتو اسپور در 
گزارش خود آورده اســت: »جهانبخش با مارک اوورماس )مدیر تیم فوتبال آژاکس( دیدار داشــته و برای 

بازگشت به هلند چراغ سبز نشان داده است.«

پرونده داریوش شجاعیان و باشگاه استقلال در 
فیفا

مدیرعامل باشــگاه استقلال با انتقاد از فدراسیون فوتبال بابت صادر نشدن کارت بازی داریوش شجاعیان 
بازیکن این تیم، گفت: مجبورم این گلایه را با فیفا در میان بگذارم!

به گزارش مهر، احمد سعادتمند درباره پیروزی تیم فوتبال استقلال در هفته بیست و هفتم لیگ برتر برابر 
سپاهان گفت: بابت این موفقیت بسیار خوشحالیم. تیم ما با وجود اینکه دقایق زیادی از بازی را 10 نفره دنبال 
کرد، پیروز شــد و امیدواریم با تلاش بازیکنان و کادرفنی و همدلی میان ارکان باشگاه، در بازی های باقی 

مانده لیگ و جام حذفی هم موفق باشیم.
وی در ادامه با انتقاد از صادرنشدن کارت بازی داریوش شجاعیان، افزود: از سازمان لیگ و فدراسیون فوتبال 
بابت صادر نشدن کارت و مجوز بازی داریوش شجاعیان به شدت گله مند هستم. با توجه به شرایط حاکم 
بر جهان، فیفا و AFC جهت اســتفاده از ورزشکارانی که آسیب دیده بودند، دست به تلطیف مقررات زدند. 
داریوش شجاعیان بازیکن ما بوده و با ما قرارداد حرفه ای دارد. توجه داشته باشید که بیش از سه ماه لیگ 
ایران تعطیل شده بود.مدیرعامل استقلال ادامه داد: یک وقت می گویید بازیکن از لیست خارج شده و اجازه 
بازی کردن در ادامه نیم فصل را ندارد. اما نیم فصلی که مدت زمانش ســه ماه به ان اضافه شــده است را 
نباید با مبنای قبلی نگاه کرد. بازیکنی مثل شجاعیان به دلیل تعویق سه ماهه لیگ، الان کاملا آماده است 
و بازیکن خود استقلال هم بوده است. در استعلامی که از فیفا انجام شد، گفته شده که از بازیکنان خودتان 
و آکادمی می توانید اســتفاده کنید. از طرفی فیفا گفته است می توانید قوانین را تلطیف کنید. من نمی دانم 
برخی ها چه اصراری دارند که با این وجود شجاعیان بازی نکند؟سعادتمند در پایان با بیان اینکه استقلال 
مسئله شجاعیان را به فیفا اطلاع می دهد، اظهار کرد: من از این موضوع گلایه و اعتراض دارم. من شخصا 
در این باره با آقایان نبی و بهاروند صحبت کرده ام. مجبورم برخلاف میل باطنی خود، این موضوع را به فیفا 
اعلام کنم و به اســم مواردی را به فیفا بیان کرده و پاســخ خود را از آن نهاد بگیرم. این موضوع را تا زمان 

پاسخگویی فیفا ادامه می دهم.

رفسنجان وارد نقشه لیگ برتر شد
حمید گلزاری ستاره 28 ساله مس رفسنجان با گلی از روی نقطه پنالتی صعود تیمش به لیگ برتر را قطعی 
کرد.به گزارش »ورزش سه«، مس رفسنجان صدرنشین لیگ آزادگان بعد از سه چهار هفته دشوار و لغزیدن 
های ناشی از فشار قهرمانی و صعود، امشب صعود خود به لیگ برتر را قطعی کرد. آنها در دیداری دشوار با 
گل دقیقه 80 حمید گلزاری تیم فجرسپاسی را شکست دادند تا اولین تیم صعود کننده به لیگ برتر در فصل 
جاری باشند.مس رفسنجان با هدایت محمد ربیعی، مربی جوان اما باتجربه خود از همان هفته های ابتدایی 
با بردهای متوالی صدر جدول رقابت های لیگ یک را در دســت گرفت و در نهایت آنچه به استحاقش را 
داشت رسید تا استان کرمان دومین نماینده خود را در لیگ برتر ثبت کند. رفسنجانی ها قبلا هرگز به لیگ 
برتر صعود نکرده بودند. شاگردان ربیعی که حالا با ۶3 امتیاز در صدر جدول لیگ دسته اول قرار دارند، در دو 
بازی آینده مقابل سه بازی آینده مقابل نود ارومیه و بادران تهران قرار خواهند گرفت و لیگ را با فشار کمتری 
ادامه خواهند داد. آنها در انتظار روشن شدن بقیه مسابقات و معرفی دومین نماینده برای حضور در لیگ برتر 
هستند و اگر این اتفاق برای مس کرمان بیفتد  که فعلا نزدیک ترین تیم به مس رفسنجان به شمار می آید، 
صنایع مس یک شــاهکار را در رقابت های لیگ آزادگان ثبت کرده است. این اتفاق با حضور اردشیر صدر 
محمدی فوتبالدوست و مدیرکل صنایع مس رخ داده و  آنها که رنگ نارنجی را به عنوان رنگ سازمانی بر 
تن می کنند، قصد دارند لیگ برتر سال آینده را به همین تم در بیاورند. مس رفسنجان در مسابقه ای که مقابل 
فجری که نشــانی از تیم پرنفس و جذاب گذشته ندارد، 80 دقیقه تلاش کرد و در نهایت کار را تمام کرد. 
اگرچه در غیاب هواداران، شاگردان ربیعی از تشویق لازم و نرمال صعودهای اینچنینی محروم بودند و جشن 

صعود آنها در روزهای کرونا با آن چیزی که در ابتدای فصل در رویای خود داشتند، تفاوت زیادی داشت.

خبر

درخواست رئیس کمیته تعیین وضعت برای برخورد با مدیران خاطی

پشت پرده قراردادهایی که دل 
هواداران را خون کرده است!

ســعید اکبری / باشــگاههای ایران با وجود 
قراردادهــای بــد با خارجی هــا همچنان به 

امضای این قراردادها اصرار دارند.
برای همه اهالی فوتبال این ســوال به وجود 
آمده چرا بعضی مدیران باشــگاهها همچنان 
اصرار بــه امضای قرارداد بد بــا خارجی ها 
دارند؟  جمشید نورشرق رئیس کمیته تعیین 
وضعیت فدراسیون فوتبال توضیحاتی درباره 
ایــن ماجرا و همینطــور ابهامات موجود می 
دهد که خلاصــه ای از گفت و گوی او می 

خوانید؛
*وقتی با خارجی قرارداد می بندیم مســئله 
قرارداد خوب بستن یک نکته است و اجرای 

آن نکته دیگری است.
*باشــگاهای ما وقتی منابــع مالی که دارند 
محقق نمی شــود چطور به خارجی ها تعهد 

مالی می دهد؟!
*وقتــی یک مدیری می رود و یکی می آید 
مــی گوید تعهدات به خارجــی ها مربوط به 
من نیســت! این حرف اصلا درست نیست. 
وقتی مدیری یک باشــگاه را قبول می کند 
شــخصیت حقوقی است و قطعا با علم کافی 
به این مشــکلات آمده اســت. می دانسته 

وضعیت مالی باشگاه چطور بوده است.
*باید این جمله را از جامعه مدیریتی ما حذف 

شود که کار مدیر قبلی بوده!
*در عرصه خارجی تعداد شــکایت ها رشــد 
زیادی داشــته. این باعث می شود که مرجع 
مربوطه بگوید باز از ایران شــکایت رسید! نه 
اینکه مســخره کنند ولی ذهنیت ایجاد می 
کنــد. وقتی پرونــده زیاد باشــد، یک پیش 
زمینه روانی بــه وجود می آورد. پیش فرض 
محکومیتی برای ما در نظر گرفته می شــود. 
برای همین اســت که می بینید تعداد پرونده 

های محکومیت ما اینقدر زیاد است.
    وقتی مدیر خارجی بلد نیست چرا قرارداد 
را دو زبانه نمی نویسد؟ فارسی را که حداقل 

بلد است!
*نمونه داریم در قراردادی شــرطی آوردیم 
کــه بعدا تبعات منفی ایجاد کرده اســت. به 
معنا و مفهوم این شــرط حقوقی اصلا توجه 

نکرده ایم.
*به محض اینکه مربیان و بازیکنان خارجی 
به ایفای تعهدات قصور داشــتند، باید سریعا 
اخطار را بفرستیم که شما در این زمینه ترک 
فعل داشتید. ولی این کار را نمی کنیم. چرا؟ 

چون تصور غلط داریم. مــی گوئیم بازیکن 
خوب اســت، مربی هم نتیجه می گیرد. این 
فرهنگ غلط اســت ولی در عوض با اولین 
قصور، خارجی ها علیه ما نامه می زدند! همه 
چیز گل و بلبل است ولی نامه را می فرستند 
و بعــد می گوید ما اصــلا در جریان نبودیم 
و وکیل مان فرســتاد! کار درست را آنها می 

کنند نه ما.
*اگر مدیــران ما قــراردادی امضا کنند که 
قابل دفاع نباشــد و حتی مدیر رفته باشــد، 
باید جوابگوی این قرارداد باشــد. اگر یک بار 
مدیری این کار را کــرده و آرامش هوادار را 
بهم زده، باید پاســخگو باشد. الان اینطوری 
اســت بازیکن و مربی گران می گیرند و بعد 
می اندازنــد گردن ایجنت! شــما به عنوان 
موجود زنده چه نقشــی این وســط داشتی؟ 
چرا قبول کردی؟ چرا امضا کردی؟ باید یک 
مرجعی به این موضوع رسیدگی کند و مدیر 
پول را از جیبش بدهد. من قول می دهم اگر 
یک بار این اجرا شود مدیران ما همانطور که 
در اقتصاد خانواده شــان تصمیم می گیرند، 
درباره اقتصاد باشگاه هم تصمیم می گیرد و 

دخل و خرج را یکی می کنند.

*اخیــرا آقــای نبــی دبیر کل فدراســیون 
فوتبال در تصمیمی خــوب ابلاغ کردند که 
باشــگاههای بدهکار حق گرفتن بازیکن و 

مربی خارجی را ندارند!
*اگر ایجنتی بازیکــن و مربی بی کیفیت را 
به باشــگاهی معرفی می کند چرا مدیر او را 

می گیرد؟!
*در کمال تاســف می بینیم قــرارداد بعدی 
بعضی مربیان و بازیکنــان خارجی، وقتی از 
ایران می روند خیلی کمتر بســته می شود. 

این یعنی رقم واقعی آنها.
*80 درصد مسئولیت قراردادهای خارجی به 
گردن مدیران هستند که باید جوابگو باشند.

*نظر شــخصی ام را درباره حضور لودویک 
دلشــات در پرونــده خارجی هــای تراکتور 
بگویم. گفته شد در پرونده های متعدد باخته 
است. پرونده اول را باخت، چرا پرونده دوم و 
ســوم را به او دادید؟ حتی اگر منظور پرونده 
دیگر باشگاهها بوده... باز هم چرا شما پرونده 

خود را به او سپرده اید؟
*ما نگران همه پرونده های خارجی هستیم 

و تا رای صادر نشود،نگرانیم.
*در پرونــده ویلموتس تا جایی که می دانم، 

دو طرف از هم شکایت کرده اند. به جزء جزء 
لایحــه ویلموتس جواب داده اند. این پرونده 
نباید رسانه ای شود چون به صلاح نیست تا 

زمانی که به رای برسد، چیزی بگوئیم.
*در این پرونده دفاع ما موجه است. فیفا باید 
توجه لازم را به آن کند. ایشان می گوید قبل 
از بازی آخر نامه فسخ را فرستاده ولی بعدا در 
پی توافق عملی پذیرفته روی نیمکت ایران 
نشسته است. در عرصه حقوقی به معنای عام 
به این می گویند توافق عملی. فســخ منتفی 

و بی اثر شده بود.
*عاقلانــه تریــن کار بــرای اســتقلال و 
پرســپولیس این اســت که به جای پرداخت 
پــول به وکیل و هزینه دادســری در کاس، 
برونــد و با اســتراماچونی و کالدرون توافق 

کنند.
*وقتی مدیر خارجی بلد نیســت چرا قرارداد 
را دو زبانه نمی نویسد؟ فارسی را که حداقل 

بلد است!
*هواداران استقلال و پرسپولیس زمان برای 
پرداخت پول شــفر و برانکو هست. فرصت 
کافی وجــود دارد. تا زمانی که پول پرداخت 

شود محروم نخواهیم شد.

511/1اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک بجستان

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

نظر به دستور مواد 1و3 قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی واراضی وساختمانهای فاقد سند رسمی مصوب 13۹0/۹/20 وبرابر رای 
شــماره13۹۹۶030۶02000005۹- مورخ 13۹۹/۴/15 هیات اول موضوع ماده یک قانون مذکور مستقر درواحد ثبتی حوزه ثبت 
ملک بجســتان تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای کاظم حسینی به شناسنامه شماره ۹0 کد ملی 5۶2۹80۴۴۷2 صادره  
بجستان  فرزند  محمددر سه دانگ مشاع از ششدانگ یکباب منزل مسکونی  به مساحت 1۶5/35 مترمربع قسمتی از پلاک ثبتی 
۷۶ فرعی 2- اصلی  واقع دربخش دوگناباد حوزه ثبت ملک بجستان خریداری مع الواسطه از محل مالکیت آقای احمد عسکرزاده 
بجســتانی به آدرس: بجســتان ± خیابان امام خمینی )ره( ۴- پلاک 1۴   محرز گردیده است . لذا به موجب ماده 3 قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سند رسمی و ماده 13 آیین نامه مربوطه این آگهی در نوبت به فاصله 15 روز از 
طریق این روزنامه ومحلی /کثیرالنتشار در شهرها ودرروستاهارای هیات الصاق تا درصورتیکه اشخاص ذینفع به ارای اعلام شده 
اعتراض داشته باشند باید از تاریخ انتشار اولین آگهی و درروستاها از تاریخ الصاق در محل تا دو ماه اعتراض خود را به اداره ثبت 
محل وقوع ملک تسلیم ورسید اخذ نمایند . معترض باید ظرف یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض مبادرت به تقدیم دادخواست به 
دادگاه عمومی محل نماید و گواهی تقدیم دادخواست به اداره ثبت محل تحویل دهد که دراین صورت اقدامات ثبت موکول به ارائه 
حکم قطعی دادگاه است و در صورتیکه اعتراض در مهلت قانونی واصل نگردد یا معترض ، گواهی دادخواست به دادگاه عمومی 
محل ارائه نکند اداره ثبت مبادرت به صدور سند مالکیت می نماید و صدور سند مالکیت مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نیست .

تاریخ انتشارنوبت اول13۹۹/۴/28 .تاریخ انتشارنوبت دوم 13۹۹/5/13 
حمید رضا باقرزاده- رئیس ثبت اسناد واملاک بجستان

511/2اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک بجستان

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

نظر به دستور مواد 1و3 قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی واراضی وساختمانهای فاقد سند رسمی مصوب 13۹0/۹/20 وبرابر رای 
شماره 13۹۹۶030۶0200000۶0 ± مورخ 13۹۹/۴/15 هیات اول موضوع ماده یک قانون مذکور مستقر درواحد ثبتی حوزه ثبت 
ملک بجستان تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی خانم عصمت دادگر به شناسنامه شماره  5۴کد ملی  5۶2۹80551۷ صادره  
بجســتان  فرزند حبیب  در سه دانگ مشاع  از ششدانگ یکباب منزل مسکونی به مساحت  1۶5/35 مترمربع قسمتی از پلاک 
ثبتی ۷۶ فرعی 2 - اصلی  واقع دربخش دوگناباد حوزه ثبت ملک بجســتان خریداری مع الواسطه از محل مالکیت  آقای احمد 
عسکرزاده بجستانی به آدرس : بجستان ± خیابان امام خمینی )ره(۴ پلاک-1۴ محرز گردیده است . لذا به موجب ماده 3 قانون 
تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سند رسمی و ماده 13 آیین نامه مربوطه این آگهی در نوبت به فاصله 15 روز 
از طریق این روزنامه ومحلی /کثیرالنتشار در شهرها ودرروستاهارای هیات الصاق تا درصورتیکه اشخاص ذینفع به ارای اعلام شده 
اعتراض داشته باشند باید از تاریخ انتشار اولین آگهی و درروستاها از تاریخ الصاق در محل تا دو ماه اعتراض خود را به اداره ثبت 
محل وقوع ملک تسلیم ورسید اخذ نمایند . معترض باید ظرف یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض مبادرت به تقدیم دادخواست به 
دادگاه عمومی محل نماید و گواهی تقدیم دادخواست به اداره ثبت محل تحویل دهد که دراین صورت اقدامات ثبت موکول به ارائه 
حکم قطعی دادگاه است و در صورتیکه اعتراض در مهلت قانونی واصل نگردد یا معترض ، گواهی دادخواست به دادگاه عمومی 
محل ارائه نکند اداره ثبت مبادرت به صدور سند مالکیت می نماید و صدور سند مالکیت مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نیست .

تاریخ انتشارنوبت اول13۹۹/۴/28 تاریخ انتشارنوبت دوم13۹۹/5/13 
حمید رضا باقرزاده- رئیس ثبت اسناد واملاک بجستان

511/3هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی  )2611(
آگهــی موضــوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ســاختمانهای فاقد 
ســند رسمی نظر به دستور مواد 1 و 3 و قانون تعیین تکلیف وضعیت اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مصوب 
13۹0/0۹/20 و برابر رای شــماره 13۹۹۶030۶005002۶11 مورخ ۹۹/0۴/23  هیات اول موضوع ماده یک قانون 
مذکور مســتقر در واحد ثبتی نیشــابور تصرفات مالکانه و بلامعارض خانم بهجت رســتمی  فرزند ابوالفضل  نسبت 
به ششــدانگ یکباب ســاختمان به مساحت 118مترمربع از پلاک شــماره ۶2۷ فرعی از 231 اصلی واقع در اراضی 
مرتضی آباد  بخش 2 حوزه ثبت ملک نیشابور خریداری از مالک رسمی آقای لطف اله صدیقی  محرز گردیده است.

لذا بموجب ماده 3 قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمانهای فاقد ســند رسمی و ماده 13 ائین نامه 
مربوطه این اگهی در دونوبت به فاصله 15 روز از طریق این روزنامه و محلی کثیرالانتشــار در شهرها و در روستاها 
از تاریخ الصاق در محل تا دو ماه اعتراض خود را به اداره ثبت محل وقوع ملک تســلیم و رسید اخذ نمایند معترض 
باید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض مبادرت به تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل نماید و گواهی 
تقدیــم دادخواســت را به اداره ثبت محل تحویل دهد که در این صورت اقدامــات ثبت موکول به ارائه حکم قطعی 
دادگاه اســت و در صورتی ک اعتراض در مهلت قانونی واصل نگردد یا معترض گواهی تقدیم دادخواست به دادگاه 
عمومی محل رذا ارائه نکند اداره ثبت مبادرت به صدور سند مالکیت می نماید و صدور سند مالکیت مانع از مراجعه 

متضرر به دادگاه نیســت . تاریخ انتشار نوبت اول ۹۹/05/13 تاریخ انتشار نوبت دوم ۹۹/05/28   
علی امینی-رییـس ثبـت اسـناد و امـلاک نیشـابور

511/4هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی  )3063(
آگهــی موضــوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ســاختمانهای فاقد 
ســند رسمی نظر به دستور مواد 1 و 3 و قانون تعیین تکلیف وضعیت اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مصوب 
13۹0/0۹/20 و برابر رای شــماره 13۹۹۶030۶0050030۶3 مورخ ۹۹/05/11  هیات اول موضوع ماده یک قانون 
مذکور مســتقر در واحد ثبتی نیشابور تصرفات مالکانه و بلامعارض آقای سعید حسین آبادی   فرزند ابراهیم   نسبت 
به ششدانگ یکباب مغازه  به مساحت 5۶ متر مربع  از پلاک شماره 133 فرعی از ۴5 اصلی واقع در اراضی کناررود    
بخش 12 حوزه ثبت ملک نیشابور خریداری از مالک رسمی خانم گلثوم ده سنگی  فرزند عباسعلی    محرز گردیده 
اســت.لذا بموجب ماده 3 قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمانهای فاقد سند رسمی و ماده 13 ائین 
نامــه مربوطه این اگهی در دونوبت به فاصله 15 روز از طریق این روزنامه و محلی کثیرالانتشــار در شــهرها و در 
روســتاها از تاریخ الصاق در محل تا دو ماه اعتراض خود را به اداره ثبت محل وقوع ملک تسلیم و رسید اخذ نمایند 
معترض باید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض مبادرت به تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل نماید 
و گواهی تقدیم دادخواســت را به اداره ثبت محل تحویل دهد که در این صورت اقدامات ثبت موکول به ارائه حکم 
قطعی دادگاه اســت و در صورتی ک اعتراض در مهلت قانونی واصل نگردد یا معترض گواهی تقدیم دادخواست به 
دادگاه عمومی محل رذا ارائه نکند اداره ثبت مبادرت به صدور ســند مالکیت می نماید و صدور سند مالکیت مانع از 

مراجعه متضرر به دادگاه نیســت . تاریخ انتشار نوبت اول ۹۹/05/13 تاریخ انتشار نوبت دوم ۹۹/05/28   
علی امینی-رییـس ثبـت اسـناد و امـلاک نیشـابور

مفقودی
 ســند ، برگ ســبز و کارت پلاک موتور سیکلت پیشــتاز125cc مدل 13۹۴ به شــماره شاسی ۹۴011۶ و شماره 
 موتــور ۴25۴22 به شــماره پــلاک 22۹33 – ۷۷3 به نام علی یوســفی مفقــود گردیده و از درجه اعتبار ســاقط 

می باشد.

511/5هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی  )3014(
آگهــی موضــوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ســاختمانهای فاقد 
ســند رسمی نظر به دستور مواد 1 و 3 و قانون تعیین تکلیف وضعیت اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مصوب 
13۹0/0۹/20 و برابر رای شــماره 13۹۹۶030۶00500301۴ مورخ ۹۹/05/0۹  هیات اول موضوع ماده یک قانون 
مذکور مستقر در واحد ثبتی نیشابور تصرفات مالکانه و بلامعارض آقای علی عبداله زاده   فرزند محمد تقی   نسبت 
به ششــدانگ یکباب ساختمان به مساحت 205/30 متر مربع  از پلاک شماره ۶۷ فرعی از 11 اصلی واقع در اراضی 
گذر چهارباغ  بخش 12 حوزه ثبت ملک نیشــابور خریداری از مالک رســمی خانم آمنه یگانگی فرزند محمد حسین  
محرز گردیده اســت.لذا بموجب ماده 3 قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمانهای فاقد ســند رسمی 
و مــاده 13 ائین نامه مربوطــه این اگهی در دونوبت به فاصله 15 روز از طریق این روزنامه و محلی کثیرالانتشــار 
در شــهرها و در روســتاها از تاریخ الصاق در محل تا دو ماه اعتراض خود را به اداره ثبت محل وقوع ملک تسلیم و 
رســید اخذ نمایند معترض باید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تســلیم اعتراض مبادرت به تقدیم دادخواست به دادگاه 
عمومی محل نماید و گواهی تقدیم دادخواســت را بــه اداره ثبت محل تحویل دهد که در این صورت اقدامات ثبت 
موکول به ارائه حکم قطعی دادگاه اســت و در صورتی ک اعتراض در مهلت قانونی واصل نگردد یا معترض گواهی 
تقدیم دادخواســت به دادگاه عمومی محل رذا ارائه نکند اداره ثبت مبادرت به صدور سند مالکیت می نماید و صدور 
ســند مالکیت مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نیســت . تاریخ انتشــار نوبت اول ۹۹/05/13 تاریخ انتشار نوبت دوم 

   ۹۹/05/28
علی امینی-رییـس ثبـت اسـناد و امـلاک نیشـابور

511/6هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی
 و ساختمانهای فاقد سند رسمی  )3005و3011(

آگهــی موضــوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ســاختمانهای فاقد 
ســند رسمی نظر به دستور مواد 1 و 3 و قانون تعیین تکلیف وضعیت اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مصوب 
13۹0/0۹/20 و برابر رای شماره 13۹۹۶030۶005003005 و 13۹۹۶030۶005003011  مورخ ۹۹/05/0۹  هیات 
اول موضوع ماده یک قانون مذکور مستقر در واحد ثبتی نیشابور تصرفات مالکانه و بلامعارض آقای ابراهیم نجاران   
فرزند اســماعیل  و خانم گلثوم جعفریانی  فرزند عزیز اله هرکدام  نســبت به ســه دانگ مشاع  از ششدانگ یکباب 
ســاختمان به مســاحت ۹۷/5۶ متر مربع  از پلاک شــماره ۶۴ فرعی از 233 اصلی واقع در اراضی سیان بخش 2 
حوزه ثبت ملک نیشــابور خریداری از مالک رســمی خانم راضیه رضوانی  محرز گردیده اســت.لذا بموجب ماده 3 
قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمانهای فاقد ســند رســمی و ماده 13 ائین نامه مربوطه این اگهی 
در دونوبت به فاصله 15 روز از طریق این روزنامه و محلی کثیرالانتشــار در شــهرها و در روســتاها از تاریخ الصاق 
در محــل تا دو ماه اعتراض خود را به اداره ثبت محل وقوع ملک تســلیم و رســید اخــذ نمایند معترض باید ظرف 
مدت یک ماه از تاریخ تســلیم اعتراض مبادرت به تقدیم دادخواســت به دادگاه عمومی محل نماید و گواهی تقدیم 
دادخواســت را بــه اداره ثبت محل تحویل دهد که در این صورت اقدامات ثبــت موکول به ارائه حکم قطعی دادگاه 
است و در صورتی ک اعتراض در مهلت قانونی واصل نگردد یا معترض گواهی تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی 
 محل را ارائه نکند اداره ثبت مبادرت به صدور ســند مالکیت می نماید و صدور ســند مالکیت مانع از مراجعه متضرر

 به دادگاه نیست . 
تاریخ انتشار نوبت اول ۹۹/05/13 تاریخ انتشار نوبت دوم ۹۹/05/28   

علی امینی-رییـس ثبـت اسـناد و امـلاک نیشـابور

وعده جدید و سنگین پرسپولیس به برانکو
ایســنا نوشت: باشگاه پرسپولیس به سرمربی پیشین خود قول داد تا پیش 

از مهلت تعیین شده از سوی فیفا، مطالبات او را بپردازد.
پس از کش وقوس های فراوان به نظر می رسد باشگاه پرسپولیس توانسته 

منابع مالی لازم برای پرداخت مطالبات برانکو ایوانکوویچ را فراهم کند.

دیروز تماسی از سوی باشگاه پرسپولیس با دارو بوشیچ، وکیل برانکو برقرار 
شــده و به او قول داده شده تمام مطالبات این مربی کروات پیش از ششم 
اوت )1۶ مرداد( به حســابش در عمان واریز شــود.بر اساس حکم کمیته 
تعیین وضعیت بازیکنان و مربیان فیفا پرسپولیس  محکوم به پرداخت یک 

میلیون و 55 هزار یورو به سرمربی سابق خود شده است. البته به این مبلغ 
باید 5 درصد سود دیرکرد را نیز اضافه کرد که بر اساس آخرین نامه فیفا تا 
18 تیر این سود نیز محاسبه شده که مطابق آن در مجموع پرسپولیس  باید 

یک میلیون و 110 هزار و ۶۴0 یورو به حساب برانکو واریز کند.
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برگزاری کنکور در ورزشگاه ها
عضو کمیته علمی ســتاد ملی مقابله با کرونا، با اشاره به افزایش 
قدرت سرایت کرونا ویروس، گفت: پیشنهاد ما در کمیته علمی ستاد 
ملی مقابله با کرونا، در جلسات آتی برگزاری کنکور در استادیوم ها 
از جمله اســتادیوم آزادی و فضای باز آن است. دکتر مینو محرز با 
اشاره به جهش ویروس کرونا گفت: در ابتدای شیوع کرونا، هر یک 
نفر بیمار مبتلا به کووید_1۹ ممکن بود چهار نفر را مبتلا کند، اما 
با جهش ویروس، هر یک نفر مبتلا به ویروس، می تواند ده نفر را 
مبتلا کند. وی که در یک برنامه رادیویی صحبت می کرد، درباره 
برگزاری کنکور در شــرایط کرونایی گفت: کنکور سراسری برای 
هر دانش آموز تعیین سرنوشــت برای او محســوب می شود و این 
امتحان باید در شرایطی به دور از استرس برگزار شود. پیشنهاد ما 
در کمیته علمی ستاد ملی مقابله با کرونا، در جلسات آتی، برگزاری 
کنکور در استادیوم ها از جمله استادیوم آزادی و فضای باز آن است.

صدور دستور بازداشت عامل حمله مسلحانه به عوامل یک 
برنامه  تلویزیونی

رییس حوزه قضایی بخش حســن آباد در پی انتشــار مطالبی در 
فضای مجازی در خصوص حمله مسلحانه با سلاح سرد به عوامل 
یکی از برنامه های تلویزیونی در روســتای خانلق بخش حســن 
آباد فشــافویه گفت: دستور بازداشــت فردی که اقدام به استفاده 
از سلاح ســرد کرده بود صادر شده است. حســینی رییس حوزه 
قضایی بخش حســن آباد در رابطه با حمله مسلحانه با سلاح سرد 
به عوامل یکی از برنامه های تلویزیونی در روســتای خانلق بخش 
حسن آباد فشافویه، گفت: تحقیقات همه جانبه قضایی در مورد این 
پرونده در حال انجام اســت. حســینی تصریح کرد: در حال حاضر 
دســتور بازداشت فردی که اقدام به اســتفاده از سلاح سرد کرده 
بود صادر شده اســت. رییس حوزه قضایی بخش حسن آباد بیان 
کرد: موضوعی که در رابطه با آزاد شــدن متهم مطرح شده کذب 
اســت. رییس حوزه قضایی بخش حسن آباد اذعان کرد: تحقیقات 
همه جانبه لازم در خصوص این پرونده در دســت انجام اســت و 

پیگیری های مربوطه قطعا انجام خواهد شد.

فرمانداری: زنجان محرم امسال پذیرای عزاداران حسینی از 
دیگر مناطق کشور نخواهد بود

فرماندار شهرســتان زنجان گفت: با توجه به تداوم وضعیت قرمز 
زنجان از نظر شــیوع بیمــاری کرونا، این شهرســتان در محرم 
امســال پذیرای عزاداران حســینی از دیگر مناطق داخل و خارج 
اســتان نخواهد بود. رضا عسگری روز یکشــنبه با بیان اینکه ما 
منتظر هســتیم تا وزارت بهداشــت و درمان آخرین تصمیمات و 
پروتکل های مربوط به مراسم ماه محرم را اعلام کند، افزود: بعد از 
اعلام پروتکل های وزارت بهداشــت، در خصوص برگزاری مراسم 
یوم العباس و دســته عزاداری زینبیه اعظم تصمیم گیری خواهد 

شد. وی خاطرنشان کرد: در هر صورت با توجه به شرایط حاکم بر 
زنجان از نظر شــیوع کرونا، تحت هیچ شرایطی پذیرش عزاداران 
حســینی، چه از داخل اســتان و چه از خارج استان به شهرستان 
زنجان انجام نخواهد شد. عسگری با بیان اینکه دسته روی هیات 
های عــزاداری در زنجان برگزار نمی شــود، تصریح کرد: برنامه 
ریزی ها جهت برگزاری مراســم ماه محــرم در زنجان به فراخور 
شرایط شیوع بیماری انجام می گیرد. فرماندار زنجان با بیان اینکه 
امسال مراسم تعزیه در شهر ارمغان خانه نیز برگزار نمی شود، اظهار 
داشت: در روســتاهای این شهرستان نیز برگزاری مراسم تجمعی 
از قبیــل تعزیه خوانی و عزاداری با توجه به شــرایطی که مناطق 
خواهند داشت، تابع پروتکل های اعلام شده خواهد بود. عسگری 
به جلسه با مسئولان هیات ها و مداحان زنجان اشاره کرد و گفت: 
با مشــارکت و همراهی هیات هــا و تکایا، هماهنگی ها در جهت 
تمشــیت امور در دستور کار است. اجتماع عظیم و عزاداری هشتم 
و یازدهم محرم زنجانی ها در فهرســت ملی میراث معنوی کشور 

به ثبت رسیده است.

نماینده مردم تهران: توقف طرح دو فوریتی تعویق کنکور
زهره الهیان، نماینده تهران در مجلس یازدهم طی رشــته توییتی 
در صفحه شخصی اش، از پیگیری تعویق کنکور سراسری از طریق 
ســتاد ملی مبارزه با کرونا خبر داد. وی نوشت: »پیرو صحتی که 
امــروز در صحن علنی با آقای دگتر قالیباف درمورد تعویق کنکور 
سراسری داشتم، ایشان ضمن موافقت فرمودند: موضوع تعویق را 
از طریق ســتاد ملی کرونا پیگیر خواهند شــد. لذا با توجه به قول 
دکتر قالیباف مبنی بر پیگیری فعلا درمورد طرح دوفوریتی تعویق 
کنکور سراســری دست نگه می داریم تا ببینیم پیگیری ها نتیجه 

خواهد داد؟«

کیهان: روحانی باید اول »عذرخواهی« کند
کیهان نوشــت: برای جلب اعتماد عمومی و همراه کردن ظرفیت 
جریان های ارزشــی و انقلابی کشــور با دولت، اعتراف به اشتباه، 
آنچنانکه آقای رئیس جمهور در مورد مسکن از کاهلی دولت گفت 
و اذعان کرد که کاری برای مســکن در پنج  ســال اول دولت او 
انجام نشــد و مشکلات کنونی ناشی از آن عدم اقدام دولت است، 
در بخش های دیگر نیــز آقای روحانی با اعلام ناکامی  دولت خود 
و عذرخواهی از مردم، آســتین همت را بــرای خدمت بالا بزند و 
آمادگــی دولت خود برای تعامل با مردم و ارکان نظام را در مراحل 

عمل اعلام کند.

اعتراض محسن هاشمی
 به تخریب شخصیت آیت الله هاشمی در صداوسیما

محسن هاشمی رفسنجانی، رئیس شورای شهر تهران در واکنش 
به تخریب شخصیت آیت الله هاشمی در صدا و سیما به رئیس این 

سازمان نوشت و نسبت به سوگیری های رسانه ملی انتقاد کرد. در 
بخشــی از این نامه آمده است: سوال اینجاست که چرا جریانات و 
رســانه هایی در داخل نظام و با پول بیت المال به جعل، تقطیع و 
تحریف ســخنان و عملکرد آیت الله هاشمی می پردازند تا ذهنیت 
افکار عمومی را که در شــرایط ســخت اقتصادی قرار دارد نسبت 
به نظام تخریب کنند. مقــام معظم رهبری، در خطبه تاریخی 2۹ 
خرداد ســال 1388، پس از ذکر سوابق، مجاهدت ها و عدم ثروت 
اندوزی آیت الله هاشمی رفسنجانی، تصریح می کنند که » این ها 
حقایقی است که نســل جوان باید بدانند« و متاسفانه رسانه ملی 
بجای عمل به توصیه صریــخ رهبرمعظم انقلاب، تریبون خود را 
در اختیار جریانــات تندرو و افراطی قرار داده اســت که بصورت 
آشــکار به تحریف و جعل تاریخ می پردازند. جنابعالی خود یکی از 
مدیران خدوم دولت ســازندگی بوده اید و از نزدیک شاهد زندگی 
شخصی آیت الله هاشمی رفسنجانی بوده اید، اما خوشبختانه امروز 
در های منزل ایشــان که از ســال 13۶0 تا روز پایانی عمر، در آن 
زندگی کرده اند با همه وســایل و لوازم خانه، با تبدیل شــدن به 
موزه، به روی مردم گشــوده شده، مناســب است که دوربین های 
صداوســیما را به درون این خانه بفرســتید تا با تصویر برداری از 
خانه و وسایل مشــخص شود که آیا زندگی ایشان توام با اشرافی 
گری بوده اســت یا مصداق ساده زیستی؟ و بسیار بهتر خواهد بود 
که دوربین صداوســیما به اندرونی بسیاری از مدعیان زهدفروشی 

وانقلابی گری نیز برود که عیار مردمی بودن مشخص شود.

حاجی بابایی: روند انتخاب بذرپاش قانونی بود
رئیس کمیسیون برنامه و بودجه مجلس پاسخ نامه رئیس مجلس 
درباره بررســی نحوه انتخاب رئیس دیوان محاســبات را داد. در 
پی نامه روز چهارشــنبه محمد باقر قالیباف رئیس مجلس شورای 
اسلامی به حمیدرضا حاجی بابایی رئیس کمیسیون برنامه و بودجه 
جهت بررسی مجدد فرآیند انتخاب رئیس دیوان محاسبات کشور، 
حمیدرضــا حاجی بابایــی در نامه ای به قالیبــاف اعلام کرد، پس 
از برگزاری مجدد دو جلســه اعضای کمیســیون و بررسی برخی 
انتقادات، بار دیگر درســتی فرایند انتخاب رئیس دیوان محاسبات 
مورد تایید اعضای کمیســیون بودجه مجلس قرار گرفته است. در 
نامه حاجی بابایی که امروز به رئیس مجلس نوشــته شــده است 
با اشــاره به برگزاری جلســات مجدد اعضای کمیسیون برنامه و 
بودجه و نیز بررسی برخی انتقادات، اعتراضات و نامه های ارسالی 
به آنان، تاکید شــده اســت که با اتفاق نظر اعضای حاضر در این 
کمیسیون، تمامی شرایط مندرج در قانون دیوان محاسبات، قانون 
آیین نامه داخلی و نیز شــرایط مندرج در تبصره های آن در فرایند 

معرفی رئیس و دادســتان دیوان به صحن مجلس و انتخاب آنها 
لحاظ شده است.

دفاع تمام قامت احمد توکلی از طرح بازگشت کوپن
عضومجمع تشــخیص مصلحت نظام با اشــاره به لزوم بازگشت 
کوپن به اقتصاد کشــور گفت: به دلیل سیاست های ارزی نادرست 
دولت، مردم آبگوشــت که هیچ، حتی نمی توانند اشــکنه بخورند. 
احمد توکلی در مصاحبه با رادیو در پاســخ به این که با بازگشــت 
کوپن به اقتصاد موافق است یا خیر، اظهار کرد: اگر کوپن به معنای 
کالابرگ باشــد، باید گفت امروز کنترل آن آسان تر و تقلب در این 
زمینه، کمتر اســت. وی افزود: وقتی بحث کمک به مردم در میان 
می آید، اگر دولت مقید باشــد کالا هایی خاص مورد مصرف مردم 
قرار گیرد، کمک نقدی صورت نمی گیرد. توکلی با ذکر مثالی ادامه 
داد: در امریکا که زودتر از سایر کشور ها این کار را آغاز کرد، کوپن 
را به غذا اختصاص می دادند و مردم تنها قادر بودند غذایی خاص را 
تهیه کنند و امروز در شرایط کرونایی این کوپن ها عرضه می شود. 
وی ضرورت کوپنی شــدن کالا های اساســی در دوران جنگ را 
به دلیل مشــکل در تامین مایحتاج مردم دانســت و در پاسخ به 
این بحث که کوپنی شــدن دور از شــأن ملت ایران است گفت: 
این در شــأن ملت ایران نیســت که 11 میلیون نفر حاشیه نشین 
داشته باشیم؟ به ملت ایران می آید گرسنه باشند و نتوانند یک کیلو 
گوشــت بخرند؟ توکلی گفت: به دلیل سیاست های ارزی نادرست 
دولت، همه قیمت ها با افزایش ارز، بالا کشــیده می شود و به دلیل 
عدم حضور دولــت، تمام بنگاه های اقتصادی در نقش قیمت گذار 
وارد عمل می شوند و در این شرایط مردم آبگوشت که هیچ، حتی 

نمی توانند اشکنه بخورند.

هک شدن سایت سازمان سنجش در اعتراض به برگزاری 
کنکور کذب است

سخنگوی سازمان ســنجش آموزش کشور هک شدن سایت این 
سازمان توســط هکرهای مخالف برگزاری کنکور را تکذیب کرد. 
فاطمه زرین آمیزی، ســخنگوی ســازمان سنجش آموزش کشور 
در گفت وگو با باشــگاه خبرنگاران جوان، درباره هک شدن سایت 
ســازمان ســنجش گفت: این موضوع صحت ندارد و مشکلی در 
فعالیت سایت سازمان سنجش به وجود نیامده بود. گفتنی است؛ از 
ســاعاتی قبل خبری در برخی از کانال ها منتشر شد مبنی بر اینکه 
سایت ســازمان سنجش آموزش کشــور در اعتراض به برگزاری 
کنکور از ســاعت 1۹ تا ساعت 21 دیشب هک شده بود. همچنین 
ادعا شــده که هکر در صفحه سازمان سنجش به پیگیری نکردن 

تعویق و مهم نبودن جان جوانان اشــاره کرده و خواســتار تعویق 
کنکورهای سراسری شده است.

نام چه شخصیت هایی به عنوان کاندیدای اصلاح طلبان در 
۱۴۰۰ مطرح می شود؟

سیاســت انتخاباتی اصلاح طلبان در انتخابات 1۴00 معلوم نیست، 
زیرا به نظر می رسد اصلاح طلبان علاوه بر مخدوش شدن سرمایه 
اجتماعــی خود، گرفتار چند مانع دیگر نیز هســتند؛ از جمله آنکه 
می دانند اگر قرار باشــد شــورای نگهبان همان سیاســتی که در 
انتخابــات اخیر مجلس در پیش گرفت را ادامه دهد، احتمال تأیید 
صلاحیت نیروهای طراز اول جبهه اصلاحات بسیار کم خواهد بود. 
در عین حال تا این لحظه سیاست واحد انتخاباتی خاصی در میان 
اصلاح طلبان دیده نمی شــود، اما جسته و  گریخته نام هایی مطرح 
می شــود که هر یک البته ویژگی هایی دارند اما اینکه آیا همه آنها 
با تمام تعاریف اصلاح طلبی همخوان باشند، جای تأمل دارد. با این 
حال اســامی  محمدرضا عارف،  علی مطهری،  سیدحسن خمینی، 
 اســحاق جهانگیری،  علی لاریجانــی،  محمدرضا خاتمی، معین و 

صفایی فراهانی در بین کاندیداها دیده می شود./شرق

نمی توان قاطعانه از عدم  مشارکت اصلاح طلبان در انتخابات 
۱۴۰۰ حرف زد

غلامرضــا مصباحی مقــدم گفت : ایــن روزها در حالــی از عدم 
آمادگی جبهه اصلاحات ســخن گفته می شود که پیش از این هم 
چهره های اصلاح طلب از شرایط ابراز نارضایتی می کردند، اما نهایتاً 
اصلاح طلبان به صورت جدی کاندیدای خود را معرفی کردند و در 
انتخابات فعال شــدند و حتی به نتیجه هم رســیدند. پس از الان 
نمی توانیــم قاطعانه از عدم حضور جدی اصلاح طلبان در انتخابات 
1۴00 حــرف بزنیــم. مصباحی مقدم  ادامه داد:  یــادآوری می کنم 
کــه رأی دادن یا قهر با صندوق از جانــب هواداران اصلاح طلبی 
مســتقیم به نوع رفتار بــرزگان این جریان بســتگی دارد؛ یعنی 
اگر شــخصیت های شــاخص جریان اصلاحات خودشان را آماده 
انتخابات نشان دهند و آن را جدی بگیرند،  مردم هم رأی خواهند 
داد. امــا اگر مثــل انتخابات مجلس علنی دربــاره عدم حضور در 
انتخابات اظهارنظــر کرده و بیانیه صادر کنند،  طبیعی اســت که 
هواداران شــان هم انگیــزه ای برای رأی دادن نخواهند داشــت. 
غلامرضا مصباحی مقدم  در پایان گفت : همه جریان های سیاســی 
و البته مردم باید دســت به دست هم بدهند تا ان شاءالله انتخابات 
ریاســت جمهوری 1۴00 انتخاباتی با میزان رأی  حداکثری باشد. /
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